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ЦИК още чака здравния протокол
МЗ все още не е изпратило указания за деня на изборите.

Липсва яснота за ваксинацията и как ще се избегне струпването
на хора при подаването на книжа и протоколи.

ентралната избирателна коми-
сия продължава да тъне в неведе-
ние ще има ли здравен протокол за
мерките, които трябва да се спазват
за безопасно гласуване на избори-
те. В ЦИК научили от медиите, че
властта щяла да ваксинира членове-
те на избирателни комисии.

За здравен протокол слушаме
повече от месец. Той стана повод
Бойко Борисов да обвини президен-
та, че искал да отложи изборите.
Румен Радев поиска точно здравен
протокол, с който кабинетът да
гарантира безопасен вот на граж-
даните. Здравният министър профе-
сор доктор Костадин Ангелов се
запъна, че ще даде протокола, след
като държавният глава насрочи
дата.

Дата на изборите има. Здравен
протокол, уви, още няма. А на 28
януари проф. д-р Ангелов рече, че
бил готов. Кога властта ще благово-
ли да го покаже, че да се организи-
рат местни управи и изборна адми-
нистрация? И да видят хората, че
да се гласува е по-безопасно от
разходка в мола.

Здравният министър явно няма
време за здравния протокол. Тежко
бреме е понесъл. Вози се като ку-
фар в джипката, обикаля райони в
страната, където го харесват за во-
дач на листата на ГЕРБ, но най-вече
говори онова, което му поръчва
Началникът. А днес поръчката е бой
по президента Радев.

Докторе, защо така?

НЯКОЛКО ÄÓÌÈ

Äîêòîðå,
çàùî òàêà?
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Ина МИХАЙЛОВА

Археолозите
в БАН показват
находките
от 2020 г. Стр. 9

Нищетата

ражда

омразата

С 800 по-малко са
бебетата за година

Нов спад на раждаемост-
та у нас има и през 2020 г.
Родени са 53 968 деца - със
794 по-малко от предходна-
та година, сочи анализ на
“Индекс на болниците”, в
който данните са от НЗОК.

Делът на ражданията с

цезарово сечение продължа-
ва да е голям - 47%. От годи-
ни България е на едно от
първите места в ЕС с ражда-
ния със секцио. Има дори
болници, в които 100% от
децата са родени с тази опе-
рация, показват данните.

Има спад на недоносените, но не и на родените със секцио

Има обаче и лечебни заведе-
ния, в които всички бебета
през миналата година са ро-
дени по естествен път.

Средно за страната про-
центът на смъртността при
ражданията остава под еди-
ница и през 2020 г. е 0,62%,

а година по-рано е бил
0,52%.

Обнадеждаваща е тенден-
цията за лек спад на недоно-
сените бебета - от 13,37 на
12,37% за годината.
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Запорират
компенсации
заради
законов гаф

СЗО от Ухан:
КОВИД-19 не е
лабораторен
вирус

Огромни опашки от желаещи да получат разрешение за продажба
на мартеници се извиха пред районните администрации в София

СНИМКА БГНЕС

Стр.  4

Президентът
сезира КС
заради правния
хаос на ГЕРБ

Стр. 8
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Радев атакува в КС
законодателните
хватки на ГЕРБ
Президентът пита съда за практиката да се променят закони
преди обнародване или връщане за повторно обсъждане

Държавният глава Румен
Радев сезира Конституцион-
ния съд (КС) за тълкуване на
разпоредби от основния за-
кон, свързани със законода-
телния процес, съобщиха от
президентската институция.
Допустимо ли е да се изме-
ня, допълва или отменя за-
кон, приет от Народното
събрание, преди да е обна-
родван или когато е върнат
за ново обсъждане в срока,

посочен от Конституцията,
пита президентът. В мотиви-
те си той посочва, че целта
на тълкувателната процеду-
ра е да се преодолее наложе-
ната от ГЕРБ противоречива
практика да внася промени в
закони преди публикуването
им в “Държавен вестник”
или преди разглеждане на
вето. Радев иска да се създа-
де яснота и да се установи
предвидимост на законо-

творческия процес.
“Има случаи, в които де-

путатите приемат повторно
закон, върнат от президента
за ново обсъждане, и изчак-
ват обнародването му, за да
го изменят. В други случаи
парламентът изменя закона в
рамките на процедурата,
предвидена при обсъждане
на върнат от държавния гла-
ва закон. Наред с това има и
практика НС нито да изчаква

обнародването на закона,
нито да го променя в рамки-
те на повторното му
обсъждане при наложено
вето, а да прави измененията
преди да е изтекъл срокът по
чл. 88, ал. 3 от Конституци-
ята и то с друг закон, чието
приемане на второ гласува-
не е предстоящо”, изброява
президентът. Той иска тълку-
ване от КС, тъй като в иден-
тични случаи едно НС дейст-

ва различно и прилага разпо-
редбите по различен начин.
Радев смята за недопустимо
преди обнародване на един
закон неговите разпоредби да
се изменят, допълват или
отменят, освен при наложе-
но вето. “Създават се пред-
поставки за нарушаване на
принципа за правовата
държава, тъй като ще има
неяснота относно текста на
приетия закон и ще бъдат
засегнати адресатите на
правните норми, които няма
да знаят какво поведение се
изисква от тях”, предупреж-
дава държавният глава.

Радев дава конкретни при-
мери на противоречиви по-
правки в закони, прокарани
от управляващите чрез зако-
нодателни хватки. Той избро-
ява машинациите по Закона
за потребителския кредит от
2020 г., Закона за държавния
печат и националното знаме
от 2020 г., Закона за държав-
ния бюджет за 2021 г., Зако-
на за бюджета на НЗОК за
2018 г. и Закона за привати-
зация и следприватизационен
контрол от 2018 г.

Корнелия Нинова
призова за дискусия за
реални политики с гри-
жа за хората. В социал-
ните мрежи тя се възму-
ти, че вместо с решаване
на проблеми, общество-
то бива занимавано с
клюки, интриги, фалши-
ви социологии, скрити
сметки и мръсни игри,
както и удари под
кръста, които не призна-
ват личното пространст-
во. Всеки ден истината
се подменя според сума-
та, платена за такава “ис-
тина”, смята председате-
лят на БСП.

Властта у нас превърна България
в държава на “работещите бедни”, а
може би и гладни, които се трудят,
не за да живеят, а за да оцелеят ня-
как, коментира евродепутатът от
БСП Петър Витанов. Той припомни,
че минималната заплата в страната
все още е най-ниска в целия ЕС - 332
евро. Дали това гарантира достойно
съществуване на работещите е
въпрос, чийто отговор всички знаем,
заяви социалистът. Витанов припом-
ни, че по изчисления на Института за
социални и синдикални изследвания
към КНСБ издръжката, необходима
за нормален живот на четиричленно
домакинство, е 2542 лв. или 635,53
лв. на човек. “Според проучването
65% от домакинствата живеят с по-
малко, а всяко шесто семейство не
може да покрие месечните си разхо-
ди. На фона на това правителството

Пореден ремонтиран
с европари път се разпа-
да. Той е между Кричим
и Девин и се оказа под-
копан заради пропаднала
подпорна стена. Срутва-
нето пък е активизирало
ново свлачище, довело до
проблеми по източното
платно при 98 километър
в посока Девин. Участък
от 30 метра е подкопан,
а движението е ограни-
чено само в едната лента
и затова камионите се
пренасочват по обходен
маршрут.

Подпорната стена,
пропаднала под пътя, е
изградена в началото на
60-те години при строи-
телството на язовирите
“Въча” и “Кричим” и

Нинова призова за реални
политики с грижа за хората

“Спрете се. България
е изправена пред една от
най-тежките социални и
икономически кризи.
Срутището ГЕРБ влачи
страната ни надолу по
склона. Хиляди българ-
ски граждани са без ра-
бота, над милион на пра-
га на бедността. Малки-
те и средни фирми са на
колене. Мнозина не мо-
гат да стигнат до качест-
вено лечение, а децата
ни са все по-функцио-
нално неграмотни. Пен-
сионерите имат нужда
от грижа. Земеделието и
туризмът - от подкрепа.

Това са въпросите на
деня”, припомня Нино-
ва. Тя призовава всеки да
даде решения как да се
стабилизира икономика-
та, да се повишат дохо-
дите, да се стабилизира
здравната система, да
спасим красивата си
природа, да си върнем
достойнството на между-
народната сцена и сила-
та си като народ. И на-
шият народ да решава
свободно със силата на
аргументите и разума, а
не по силата на страха и
несигурността, пожела-
ва си Нинова.

ПЕТЪР ВИТАНОВ:

Властта превърна България в
държава на „работещите бедни”

предизборно раздава добавки към
пенсиите и бонуси в администрация-
та и се хвали с 40 лева увеличение на
минималната заплата”, възмути се
Витанов.

Евродепутатът посочи, че 21,7%
от гражданите на ЕС са изложени на
риск от бедност и социално изключ-
ване, а 5,8% от населението живеят
в тежки материални лишения. Нера-
венствата се увеличават както в на-
ционален план, така и между отдел-
ните държави-членки, отбеляза Вита-
нов. Той посочи, че това е причината
ЕП да призове ЕК да предложи ди-
ректива, която да гарантира чрез ко-
лективни трудови договори и зако-
ноустановени минимални заплати, че
работниците или техните семейства
не са изложени на риск от бедност и
че всеки може да преживява от рабо-
тата си и да участва в обществото.

Пропадна ремонтиран с европари път

СНИМКА БГНЕС

АПИ и пътните шефове се оправдаха, че участъкът не бил част
от ремонтираното трасе. Подпорната стена обаче не била проучена,
защото не създавала проблеми, когато се изготвял проекта

досега не е основно ре-
монтирана, твърди АПИ.
Укрепването й не е било
част от проекта за ре-
монт на пътя между
Кричим и Девин. Рехаби-
литацията се наложи,
след като през 2019 г.
свлачище блокира движе-
нието между двата града
и 36 км от шосето бяха
основно ремонтирани за
52 млн. лв. Строителната
фирма, извършила рекон-
струкцията, обаче не е
имала задължение да об-
следва подпорните стени,
преди да положи новия
асфалт.

От АПИ обещаха до
ден-два да започне ава-
рийното укрепване на
пропадналия участък.

Не е ясно колко ще
струва възстановяване-
то, тъй като предстои
изготвяне на технически
проект.

Това е поредният
проблем по пътищата на
страната. Наскоро свла-
чище засипа ремонтиран
участък по пътя за Рил-
ския манастир, а след
това за близо седмица
беше затворен пътят
през Искърското дефиле
заради срутище. Преди
седмица бе затворен
участък от магистрала
“Струма”, след като
камъни паднаха върху
преминаващ автомобил.
Последва пропадане на
пътя между селата Ру-
дарци и Кладница.
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“ ЦИТАТ НА ДЕНЯ

Òîçè ñìåë ãîñïîäèí
èçâåäíúæ ñå îêàçà,
÷å å çàïîçíàò ñ òîâà
â êîÿ ãðàäèíêà êîå
äåòå ïèå áèðà, à íå ìè
å îáÿñíèë îùå çàùî
âàêñèíèòå ãè íÿìà

Антон Кутев за здравния
министър Костадин Ангелов

Лекари искат конкретни указания
за масовата ваксинация
И България реши да ползва всички ваксини срещу КОВИД-19 за първа доза

СНИМКА БГНЕС

Ураганен вятър събори селскостопанска постройка в село Биково. По Черноморието
бурята нанесе най-сериозни щети в Несебър, където покрив на жилищен блок
рухна върху оживен булевард. За щастие при инцидентите няма жертви

Липсват конкретни указания и ясно-
та каква да е следващата стъпка в проце-
са на ваксинация, оплака се в тв интер-
вю д-р Виктория Чобанова, председател
на Сдружението на общопрактикуващи-
те лекари за София област. Според нея
лекарите се нуждаят от още информа-
ция, защото според кратката характери-
стика на наличните ваксини срещу КО-
ВИД-19 човек може да бъде инжекти-
ран, дори ако има невисока температу-
ра, а според българската Наредба за
имунизациите не трябва да има темпе-
ратура. Нямаме и протокол за действие,
ако пациент получи алергична реакция,
казва д-р Чобанова. Според нея инфор-

мацията в листовките за ваксините не е
достатъчна и тези подробности трябва
да бъдат разписани от МЗ.

Всички доставени количества от вак-
сината на “Астра Зенека” да се използ-
ват за поставяне на първа доза, реши
късно в понеделник Съветът на Нацио-
налния ваксинационен щаб. Целта е да
се ускори имунизационният процес.
Благодарение на досегашното решение
на българските здравни власти полови-
ната количество да се пази за втора доза,
страната ни не пострада като други ев-
ропейски държави от закъснелите до-
ставки. От щаба ще препоръчат на меди-
ците да поставят втората доза от вакси-

ната на “Астра Зенека” 10 седмици след
първата. Оксфордската ваксина може да
бъде използвана за всички български
граждани на и над 18 г., решиха власти-
те. Някои европейски държави се
въздържат да инжектират препарата на
по-възрастни, докато не излязат данни
от по-големи проучвания. Франция, Гер-
мания, Австрия, Швеция, Норвегия, Да-
ния, Холандия, Испания и Полша я пре-
поръчват само за хора под 65 г,, в Ита-
лия и Белгия тя е за хора под 55 г. “Вак-
сината на “Астра Зенека” няма проти-
вопоказания за хора до 55 г. Ваксините
на “Пфайзер-БиоНТех” и “Модерна” са
с доста добра ефективност за хора над

75 г. Има разлика в отговора на орга-
низма на младите и по-възрастните
хора”, коментира специалистът по епи-
демиология на инфекциозните болести
д-р Христиана Бацелова.

У нас ваксинацията на попадащите
във втора и трета фаза от Националния
план ще върви успоредно. На членовете
на ЦИК, на РИК и на СИК, с които за-
почва третата фаза, ще бъде предложена
ваксината на “Пфайзер-БиоНТех”. В
трета фаза ще бъдат включени и предста-
вители на медиите, които са смятани за
“служители, участващи в поддържане на
функционирането на основни за общест-
вения живот дейности”, реши щабът.

ЦИК все още чака Здравния
протокол за вота

Централната избирателна
комисия (ЦИК) все още очаква
протокола от Министерството
на здравеопазването за безопас-
ното провеждане на изборите,
обяви в тв интервю говорите-
лят на ЦИК Таня Цанева. Тя не
успя да даде конретика по про-
тичането на изборния ден зара-
ди липващите разписания от
здравните власти. Все още не е
ясно дали в края на изборния
ден всички бюлетини ще се
събират в зала “Арена Арме-
ец”, за да няма струпване на
много хора на едно място. Лип-
сва информация и как ще бъдат
екипирани членовете на мобил-
ните секции. ЦИК не е
обсъждала дали да се гласува в

по-големи помещения като физ-
културни салони.

Припомняме, че здравният
министър Костадин Ангелов
пришпорваше президента Ру-
мен Радев да насрочи дата за
вота, за да можели властите
да представят и здравния про-
токол. Държавният глава обя-
ви 4 април за изборен още на
14 януари, но все още липсва
разписание как да протече
денят на изборите, така че да
се гарантира здравето на из-
бирателите.

Цанева прогнозира, че ще
има проблем с ваксинирането
на членовете на СИК. Причи-
ната е, че те ще бъдат обявени
късно и ще има технологически

затруднения заради кратките
срокове. Говорителката на
ЦИК препоръча на партиите да
търсят за комисиите хора, кои-
то вече са преболедували КО-
ВИД-19 или са имунизирани. С

ваксинациите в РИК няма да
има проблем, тъй като до 12
февруари те ще са сформира-
ни. Оказа се, че членовете на
Централната комисия са научи-
ли от медиите за предстоящата

си ваксинация, а официалното
писмо получили в петък, след
което изпратили запитване до
здравния министър дали трябва
да се изготви график за вакси-
нацията.

МОН няма да се откаже от провеждането на националните
външни оценявания след 4 и 10 клас. Евгения Костадинова, ди-
ректор на дирекция в МОН, се мотивира с факта, че препитва-
нията са задължителни по закон, така че няма как да отпаднат.
Въпреки нормативната уредба обаче миналата година оценява-
нето след тези класове не бе проведено. Министърът на образо-
ванието заяви преди дни, че няма да има промени, независимо че
омбудсманът поиска тази година изпитите да отпаднат заради
пандемичната обстановка и дистанционното обучение.

Ако ученик не се яви, трябва да представи бележка за ува-
жителни причини защо се е наложило това, заяви Костадинова.
Тя припомни, че националното външно оценяване не спира
ученика от продължаване в по-горните класове. То обаче е
важно, защото дава информация за пропуските и напредъка на
конкретния ученик, оценката му не е дадена от преподаващия
учител, а е уловила базовите му умения, придобити в целия
етап, категорични са от МОН. Според чиновниците външното
оценяване дава и информация за качеството на образователна-
та система на национално и регионално равнище, също и дали
е адекватно обучението за съответната възрастова група.

МОН не се отказва
от външното оценяване
след 4 и 10 клас

Хаос и напрежение около
тестването на учениците

Истински хаос и напреже-
ние сред родителите предизви-
ка скоростното проучване дали
децата в училищна възраст да
бъдат изследвани с бързи анти-
генни тестове за КОВИД-19.
Идеята на Министерството на
здравеопазването бе обявена
преди по-малко от седмица от
Костадин Ангелов.

Проучването тръгна в учи-
лищата през последните два
дни, но бе съпроводено с ха-
отичност и смут. Коментари-
те и обсъжданията във фору-
ми и социални мрежи достиг-
наха до истерични прояви и
груби сблъсъци. Те бяха

свързани със спешността на
отговора на поставения
въпрос и неяснотата как точ-
но ще се вземат пробите.

В спешен порядък родите-
лите трябва да дадат мнение-
то си - крайният срок бе 9
февруари. Някои ръководства
на училища пуснаха анкета в
сайтовете и електронните
дневници в последния момент
с общ въпрос за нагласата за
тестуването. В някои случаи
родители на две или повече
деца в същото училище няма-
ха възможност да участват два
пъти в анкетата и да заявят
отказа или готовността си и
за двете си деца. Другите пък
получаваха съобщения от учи-
телите по вайбър с настоява-
не да отговорят до обяд същия

ден. В определени училища
анкетите бяха анонимни, в
други родителите трябваше да
посочат кое е детето им. Учи-
лище в Стара Загора пък на-
право пусна декларации за
съгласие или несъгласие, вме-
сто да проучва нагласата.

Друго объркване дойде от
неяснотите дали учениците ще
бъдат изследвани “под строй”
в училищата или ще трябва да
бъдат водени при личните ле-
кари, където ще се образуват
опашки. Майките и бащите
изразиха опасения, че проби-
те, взети от носа, ще наранят
по-малките деца. Неразбирае-
ма остана и целта на масово-
то изследване.

Коментар на стр. 8

Деси ВЕЛЕВА
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Близо 800 бебета
по-малко за година
Въпреки че касата вече плаща по-скъпо за естествено раждане, 47% са със секцио

Изминаха 26 ГОДИНИ
от смъртта

на нашата скъпа майка и баба

ЗОРКА ДИМИТРОВА
ТОПОЛСКА

НИКОГА НЯМА ДА
ТЕ ЗАБРАВИМ!

От семейството

Нов спад на ражданията има и
през 2020 г., въпреки очакванията
на мнозина за ръст. През миналата
година новородените са 53 968, ко-
ето е със 794 по-малко от 2019 г.,
сочи анализ на “Индекс на болни-
ците”, в който данните са от
НЗОК. Бебетата са родени в 105
лечебни заведения в страната, като
в 13 болници има над 1000 ражда-
ния на година. Най-много - над 2
хиляди, са ражданията в четири
столични болници - “Майчин дом”
- 3397, “Шейново” - 2285, “Св. Со-
фия” - 2233, “Надежда” - 2045,
както и пловдивската “Селена” -
2279 и варненската “Проф. Ди-
митър Стаматов” - 2001. В 14 ле-
чебни заведения ражданията са под
100, а най-малко, под 50, са в об-
щинските болници в Каварна, Ку-
брат, Мадан и Белоградчик. По
около 50 раждания годишно има и
в големи градове като Хасково и
София, но те са в частни клиники.

Делът на ражданията с цезаро-
во сечение продължава да е голям
- 47%. През лятото БЛС и НЗОК
подписаха анекс към Националния
рамков договор, с който клинична-
та пътека “Раждане” бе разделена
на две - за естествено раждане с
цена 1100 лв. и за секцио - 960 лв.
От анализа на “Индекс на болни-
ците” става ясно, че близо 40 са
лечебните заведения, в които делът
на ражданията със секцио е по-ви-
сок от средния за страната. Над

В Южна България
само общините София и
Кърджали са увеличили
населението за периода
2009-2019 г., показва
икономическо и соци-

има в област Търговище - 70
души, а най-много са в София -
537. В предходните четири сед-
мици бяха между 3300 и 3800
седмично. Навярно големият
брой постъпили на работа се
дължи на отворените от начало-
то на месеца бизнеси. В послед-
ните две седмици на годината
постъпилите на работа в цялата
страна бяха по-малко от 1700
души.

Двойно повече са безработните
от намерилите работа

Аида ПАНИКЯН

За първите пет седмици на
годината новите безработни са
43 166, а постъпилите на работа
са 19 391 души. Така на борсата
са отишли около 2 пъти повече
хора, отколкото са наетите. Това
показват данните на НСИ. В
първата седмица на февруари

има нов скок на регистрираните
безработни - 8133. Най-малко
съкратени през седмицата има в
Габровска област - 88 души, а
най-много са в столицата - 740,
следвана от Пловдив - 718. И в
първата седмица на януари пра-
тените на борсата бяха особено
много - над 15 700.

В периода 1-7 февруари е и
най-големият брой назначени на
работа - 5228. Най-малко наети

ално проучване на Ин-
ститута за пазарна ико-
номика (ИПИ). За де-
сетте години броят на
столичани е нараснал с
близо 80 000 души, а

на Кърджали - с 3500.
Това обаче се дължи
на механично при-
движване, а не на ба-
ланс между раждае-
мост и смъртност,
обясни икономистът
Адриан Николов при
онлайн представянето
на анализа на ИПИ.
Най-много население за
посочения период са
изгубили Пазарджик и
Стара Загора - по око-
ло 38 000 души. Анали-
заторите обясняват

това с придвижването
на хора от двете облас-
ти към София, Пловдив
и Бургас.

Естественият при-
раст на населението е
почти равен за повече-
то области на юг, но е
най-висок в Кърджали,
където и миграционни-
те процеси имат влия-
ние на изборния цикъл,
коментира експертът.
Пловдив е привлекате-
лен център за мигра-
ция, което показва, че

местната индустрия е
“гладна” за кадри. При-
движването към Бургас
се дължи на туристиче-
ския сектор. По-малки-
те области като Сли-
вен, Смолян и Кюстен-
дил са големите доно-
ри на население. За 10
години те са загубили
по около 10% от насе-
лението си.

За периода се отчи-
та леко повишаване на
дела на населението,
което е под линията на

бедност, във всички об-
ласти освен Ямбол, а
Кърджали свива този
дял. Най-сериозно вло-
шаване на пазара на
труда има в Благоевград
заради закриване на ня-
колко големи предприя-
тия в областта и свива-
не в туризма. Бедността
там ще се окаже още по-
голяма, когато излязат
данните за 2020 г. Като
цяло динамиката на бед-
ността е негативна, от-
читат от ИПИ.

Само София и Кърджали увеличават населението си

80% е цезаровото сечение в “То-
ракс” в Пловдив, “Св. Марина” в
Плевен, “Лозенец” в София, а в ха-
сковската “Хигия” през 2020 г. има
23 раждания и всички чрез цезаро-
во сечение. На обратния полюс са
“Св. Петка Българска” в Нова За-
гора, където всичките 122 ражда-
ния са по естествен път, както и
МБАЛ в Белоградчик с 44 ражда-
ния, МБАЛ в Ихтиман с 91 ражда-
ния и др. Запазва се относително
еднакъв и броят на ражданията с
форцепс или вакуум. През минала-
та година по този начин са осъще-
ствени 408 раждания срещу 429
през предходната. Най-голяма част
от тях са извършени в големите
специализирани АГ-болници като
“Майчин дом” и “Шейново”, къде-
то са и най-многото тежки ражда-
ния.

Процентът на смъртността при
ражданията се запазва под едини-
ца, макар че през 2020 г. е 0,62%,
а година по-рано - 0,52%.

По време на пандемията има и
положителна тенденция - недоно-
сените бебета намаляват от 13,37%
през 2019 г. на 12,37% от всички
раждания. В близо 30 болници са
обгрижвани и бебета с висока сте-
пен на недоносеност, родени под
1499 грама. Децата, родени с нор-
мално тегло - над 2500 г, но са има-
ли нужда от специални грижи в не-
онатология, са били 19 433 срещу
19 856 през 2019 г.

Бебе с впечатляващи размери - тегло 4760 гр и дължина 55 см,
проплака в понеделник вечер в Отделението
по Акушерство и гинекология към УМБАЛ в Пловдив. Костадин
е второ дете за 20-годишната майка Руска Стоянова от Калояново
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Запорират компенсации
за кризата на длъжници
Причината - пропуск в закона за извънредното положение

СНИМКА БГНЕС

Диана Ковачева

Недомислица, свързана с
подкрепата за хората от затво-
рени бизнеси, ще трябва да
оправят спешно депутатите.
Част от компенсациите по
програмата “Запази ме” оти-
ват директно за покриване на
стари задължения и не стигат
до получателите си. Про-
блемът стана известен след
сигнали на граждани до омбуд-
смана Диана Ковачева. Про-
пускът ще се отстранява с
промени в Закона за мерките и
действията по време на извъ-
нредното положение.

Става въпрос за компенса-
циите, които до Нова година
бяха по 24 лв. на ден и се пре-
доставят на хора, които при-
нудително не работят заради
наложени от държавата мерки.
От 1 януари те са 75% от оси-
гурителния доход на човека.
Според омбудсмана от тази

година компенсациите се по-
криват от бюджета, а не от
европейски програми, поради
което могат да бъдат запори-
рани при дългове. Ковачева
твърди, че същият проблем
възниква и с бонусите от 1000
лв. за работа на първа линия,
които се полагат на лекари,
медицински сестри и пр.

По време на извънредното
положение и два месеца след
края му депутатите поставиха
под защита от запориране
възнагражденията, банковите
сметки на физически лица и др.
Сега омбудсманът настоява в
Закона за мерките и действията
по време на извънредното по-
ложение да се запише, че върху
вземанията за компенсации,
отпускани по линия на “Запази
ме”, не могат да бъдат правени
удръжки, освен за вземания за
издръжка. Ковачева съобщи, че

има съгласието на председате-
ля на бюджетната комисия
Менда Стоянова да се направи
промяна в закона. В момента в
парламента се обсъждат други
промени в него и въпросният
текст вероятно ще бъде вклю-
чен в тях. Министърът на ико-
номиката Лъчезар Борисов
също потвърди, че е сезирал
НАП по проблема.

“По смисъла на постанов-
лението “компенсации” са
суми, които се изплащат под
формата на помощи на работ-
ниците и служителите, чиито
доходи от труд се намаляват в
резултат от преустановяване
на дейността, за която са на-
ети на работа, на основание
на акт на държавен орган. Ком-
пенсациите, изплатени по реда
на това постановление, пред-
ставляват необлагаем доход по
смисъла на чл. 13, ал. 1, т. 15
от Закона за данъците върху
доходите на физическите
лица”, смята Ковачева. Тя се е
обърнала към Камарата на ча-
стните съдебни изпълнители и
Асоциацията на банките в
България, от които е получила
разбиране за извънредната и
социална насоченост на сред-
ствата, но са представени и
аргументи за липсата на изрич-
но правно основание за изпла-
щането им на гражданите, при
условие че банковите им смет-
ки са запорирани.

Властта тегли нов
заем за 300 млн. лв.

Правителството ще тегли нов дълг,
става ясно от съобщение на БНБ. В
понеделник, 15 февруари, на аукцион
ще бъдат предложени държавни ценни
книжа за 300 милиона лева. Става
въпрос за лихвоносни съкровищни
облигации със срочност 10 години и 6
месеца. Годишният лихвен процент е
0,1 на сто. Това е първата емисия
държавни ценни книжа на вътрешния
пазар, след като страната стана член
на механизма на валутните курсове
ERM II и на банковия съюз.

През септември 2020 г. България из-
лезе на външните пазари и постигна мно-
го добра доходност. В началото на мина-
лата година, още преди кризата с КО-
ВИД-19, финансовото министерство на-
бираше поетапно дългов ресурс от

вътрешния пазар, но отказа поръчките от
последната предложена емисия заради
сериозното нарастване на доходността.
Именно заради това Министерството на
финансите се отказа да пласира послед-
ната емисия ДЦК в края на април 2020
г. Така на вътрешния пазар за последно
бяха продадени държавни ценни книжа в
средата на април, като за четирите месе-
ца на 2020 г. изтеглената сума достигна
1,2 млрд. лв. Впоследствие обаче прави-
телството изтегли дълг на международ-
ните пазари в размер на близо 5 млрд. лв.

За 2021 г. депутатите, по предло-
жение на Кирил Ананиев, решиха та-
ванът на поетия нов дълг да бъде 4,5
млрд. лв., който се очаква да покрие
по-голямата част от планирания дефи-
цит в размер на 4,8 млрд. лв.

КОВИД-19 съкрати
работното време

КОВИД-19 ускори
края на 8-часовия рабо-
тен ден и 5-дневната
работна седмица. Това
показват наблюденията
на Adecco Group. Все
повече компании се на-
сочват към 4 работни
дни седмично, а някои
експериментират дори с
повече време за почивка
на персонала. Според
скорошно глобално про-
учване на Adecco 2/3 от
анкетираните мениджъ-
ри на фирми са убедени,
че договорите и заплати-
те на служителите тряб-
ва да се фокусират пове-
че върху постигнатите

резултати, а не толкова
върху отработените ча-
сове.

Резултатите от анке-
тата, проведена сред ди-
ректори и управители на
8000 фирми, сочат, че
при по-малко време за
труд производителност-
та расте. Първо, хората
получиха повече автоно-
мия и са доволни от това.
76% от анкетираните у
нас казват, че имат час-
тичен или пълен контрол
върху работния си гра-
фик. Това е увеличение
с 21% спрямо нивата
преди пандемията. Вто-
ро, в осемте анкетирани

държави, включително
САЩ, Япония, Герма-
ния и Италия, търсенето
на по-голяма гъвкавост в
работата се е увеличи-
ло. 75% от служителите
заявяват, че биха искали
да запазят гъвкавост по
отношение на работно-
то време и графика си,
както и как и откъде
могат да работят. Всеки
втори от трима работе-
щите родители (67%)
изтъква, че е чудесно
работодателят да се съо-
бразява с нуждите им и
грижите за децата в ус-
ловията на безпреце-
дентна пандемия.

РУМЕН ДРАГАНОВ:

Управлението на туризма
е пълен провал

Румен Драганов

Създадената организация по време
на пандемията говори за пълен провал
на политиката на управление на
българския туризъм. Така директорът
на Института за анализи и оценки в
туризма и председател на Конфедера-
цията на българския туристически
бизнес Румен Драганов оцени прави-
телствените мерки в подкрепа на бран-
ша. Има провалена политика в управ-
лението на туризма и в законодателна-
та част, която силно бави сектора,
особено сега в условията на пандемия,
каза Драганов пред БНР. Разочарова-
ни сме от липсата на смислени мерки
за подпомагане на българския туризъм
в условията на ограничения, посочи
той. “Всички мерки в нашата страна
са на база европейски програми, от
които ние чакаме средства. Още не са
задействани механизмите на българ-
ския бюджет, който незабавно да фи-
нансира хората, които са в страхотна
нужда”, смята Драганов.

Непрестанните недоразумения по
схемите за подпомагане на туропера-
торите изострят напрежението сред
фирмите в бранша. Недоволството се
подсилва от драматичното забавяне
както на помощите за запазване на ра-
ботните места, така и на тези за пови-
шаване ликвидността във фирмите.
Почти година след като пандемията
почти преустанови туристическите
пътувания по света нашите туропера-
тори и туристически агенти са получи-
ли от държавата символични суми.
Парите за задържане на персонала се
изплащат с няколко месеца закъснение.
Единствената засега преведена компен-
сация в размер на 10 млн. лв. се оказа
напълно недостатъчна за над 800 кан-
дидатствали туроператора. За обеща-
ните през есента 51 млн. лв., с които

приоритетно да се върнат парите за не-
осъществените екскурзии, тепърва за-
почва подаването на заявления.

“Проблемите започнаха още със
схемата за запазване на заетостта 60/
40, където имаше двоен стандарт - за
нас не признаха за разход заплатите на
персонала, докато за хотелиери и рес-
торантьори се признават. После помощ-
та за фирмите от 10% от оборота бе
орязана на 1% и така някои туропера-
тори получиха по 500-1000 лв., с които
дори не могат да платят хонорара на
консултанта”, заяви пред БНР туропе-
раторът Иван Кирязов от Бургас.
Въпреки уверенията на правителство-
то, че електронното кандидатстване за
помощите ще бъде бързо и лесно, туро-
ператорите са били изключително за-
труднени при попълване на документи-
те в информационната система за уп-
равление на еврофондовете ИСУН.
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По 100 млн. евро губи
българската икономика за
всяка седмица на извънред-
ни мерки заради пандемия-
та, показва анализ на компа-
нията за застраховане на
търговски кредити “Юлер
Ермес”. Според експертите
забавянето на ваксинацията
акумулира постоянни щети
и забавя възстановяването
както у нас, така и във всич-
ки европейски държави.
Според последния доклад на
компанията изоставането от
имунизационния план на
Стария континент с пет сед-
мици вече е нанесло вреди
от близо 90 млрд. евро.
Сравнението показва, че ев-
ропейските държави се спра-
вят със ситуацията значи-
телно по-зле от САЩ и Ве-
ликобритания, където се

Губим по 100 млн. евро седмично
от извънредните мерки
Петседмичното забавяне на ваксинацията струва
на европейската икономика 90 млрд. евро

поддържат около четири
пъти по-високи темпове на
ваксинация.

За да наваксат пропусна-
тото време и да успеят да
постигнат набелязаната от
Европейската комисия цел за
имунизиране на 70% от
възрастното население до
лятото на 2021 г., властите
трябва да действат средно
шест пъти по-бързо в срав-
нение с досегашната ситуа-
ция. В противен случай, ако
темповете останат непроме-
нени, желаният имунитет
може да бъде достигнат чак в
края на 2022 г. Според екс-
пертите оптимистичният
сценарий е възможен при
преодоляване на блокажа с
производството и дистрибу-
цията на ваксини до края на
първото тримесечие на 2021

г. Това може да стане с от-
криването на нови производ-
ства или одобряването на
нови препарати, включител-
но такива, които изискват
поставянето на еднократна
доза. В такъв случай е реали-
стично темпът на ваксинация

да достигне до 1% от населе-
нието седмично, което пък би
компенсирало забавянето на
старта в третото тримесечие
на годината. Калкулацията
показва още, че инвестиция-
та във ваксини има висока
възвръщаемост, защото е че-

тири пъти по-ниска в срав-
нение със загубите, които се
генерират от блокадите.

Анализаторите на “Юлер
Ермес” са категорични, че
държавите, които успеят да
поддържат високи темпове
на имунизиране, не само ще
редуцират загубите, но и ще
спечелят сериозно икономи-
ческо предимство. Напре-
дъкът в процеса ще им поз-
воли разхлабване на мерки-
те, а това ще доведе до уве-
личаване на потреблението и
инвестициите, възстановява-
не на сектора на услугите и
освобождаване на спестява-
нията. Успехът или неус-
пехът в тази посока биха
имали пряко отражение и
върху политическите проце-
си и доверието в правителст-
вата, предвижда докладът.

България не трябва да се отказва
от проекта за АЕЦ “Белене”, а в
допълнение да започне да реализира
Седми блок в АЕЦ “Козлодуй” и още
днес да започне процедура за одоб-
рение на площадка и за Осми блок,
ако иска да покрие изискванията на
европейската Зелена сделка и да
може да си гарантира в следващите
години сегашните мощности. Това
мнение изрази председателят на
Българския атомен форум “Булатом”
Богомил Манчев пред бТВ. Той из-
числи, че ако се работи по предложе-
нието на правителството за премест-
ване на част от доставеното за АЕЦ
“Белене” оборудване на площадката
на бъдещ седми блок на АЕЦ “Козло-
дуй”, това ще струва в оптимистич-

БОГОМИЛ МАНЧЕВ:

Седми блок ще струва най-малко 6-7 млрд. евро
ния вариант 6-7 млрд. евро и ще от-
неме между 12 и 15 години. Отделно
ще остане оборудване, на практика
неизползваемо.

Освен това трябва да се вземе
съгласието на “Росатом” за подобен
проект. Дружеството на сегашната
ядрена централа - “АЕЦ Козлодуй
Нови мощности”, е нужно да се обо-
соби като отделна фирма под шапката
на Българския енергиен холдинг, за
да няма съмнения за кръстосано суб-
сидиране заради общата собственост
на сегашните реактори и бъдещата яд-
рена мощност. “Питането е дали тази
компания ще е сто процента държав-
на или и там ще има чужди партньо-
ри, тъй като 6-7 млрд. евро ще струва
самостоятелен блок и това е оптими-

стична цена. Тепърва тази нива, коя-
то показа премиерът, трябва да се
свързва с различните съоръжения -
черпене на вода от Дунав или към еле-
ктрическата мрежа”, коментира бив-
шият собственик на един от основни-
те консултанти на проекта за АЕЦ
“Белене” - “Риск Инженеринг”.

За сравнение проектът за двата
блока на АЕЦ “Белене”, за който про-
цедурата за търсене на стратегически
инвеститор за дострояването на цен-
тралата все още не е прекратена, се
оценява на 10 млрд. евро. Манчев ко-
ментира още, че предложението на
американския посланик Херо Муста-
фа за хибриден реактор в АЕЦ “Коз-
лодуй”, при който да се използва бе-
ленското оборудване и мощността да

работи с американско свежо ядрено
гориво, технически е възможно, но не
може да стане веднага.

Коментар на стр. 8

СНИМКА БГНЕС

Богомил Манчев

Председателят на парламен-
тарната енергийна комисия
Валентин Николов от ГЕРБ
обяви, че се е кандидатирал за
член на ръководството на
Българския енергиен холдинг.
Във фейсбук той информира,
че е подал заявление за напус-
кане на Народното събрание и
е подал документите си за уча-
стие в конкурса, обявен от Ми-
нистерството на енергетиката
за избирането на трима от пе-
тимата членове на съвета на ди-
ректорите на мегахолдинга, уп-
равляващ активи за 12 млрд. лв.

По-рано пък лидерът на
АБВ Румен Петков каза, че за-
местничката му в партията
Любомира Ганчева също ще се
кандидатира за поста, макар

Държавният газов достав-
чик “Булгаргаз” е внесъл в
енергийния регулатор заявле-
ние за утвърждаване на цена
през март в размер на 28,64
лв./MВтч (без цени за достъп,
пренос, акциз и ДДС), което
е спад спрямо сега действа-
щата тарифа от 30,39 лв. За
април обаче прогнозите са за
нов ръст от над 16 на сто
спрямо бъдещата мартенска
цена, ако тя бъде одобрена.
Тъй като стойността на при-
родния газ е свързана с дви-
жението на европейските га-
зови борси до последния ден
на предходния месец, от ми-
налата година “Булгаргаз” ви-

Газът поевтинява
през март, но поскъпва
с над 16% през април

Валентин Николов кандидатства
за шеф на БЕХ

наги на първо число внася ак-
туализирано заявление.

При това положение не е
сигурно дали цената от след-
ващия месец ще е 28,64 лв./
МВтч. “Булгаргаз” обаче е
длъжен да прави прогнози за
месец напред и според обяве-
ните сега очаквания през ап-
рил газът трябва да струва
33,41 лв./МВтч, което е с над
16 на сто повече от предло-
жената за март. И тя вероят-
но ще претърпи промени. От
март миналата година, след
предоговарянето на руските
газови доставки, цената след-
ва и европейските газови бор-
си и се определя всеки месец.

само преди дни да бе съобще-
но, че тя ще е в кандидат-депу-
татските листи на АБВ. На по-
следните местни избори тя бе
кандидат за кмет на   Пловдив.
На 8 февруари изтече срокът
за подаване на заявление за
участие в конкурса за трима
членове на борда на БЕХ,
представители на държавата.
Същия ден и Агенцията за пуб-
лични предприятия и контрол
обяви своята процедура за но-
минирането на двамата неза-
висими представители. Това
трябва да стане до 18 февруа-
ри, като критериите повтарят
тези на конкурса на енергий-
ното ведомство. От министер-
ството не съобщиха кои са по-
далите документи за участие в

тяхната процедура, нито дори
бройката им. Кандидатите, от
които се е разкрил само Нико-
лов, ще бъдат оценявани неяс-
но от кого според визията им
за управление, познанието на
тенденциите в енергетиката и
анализа им за основните про-
блеми и предизвикателства
пред предприятието. До след-
ващите етапи на процедурата
няма да се допускат кандида-
тите с оценки под 3,50.

Според информационно-
правните регистри, преди да
стане депутат на ГЕРБ през
2009 г., Николов е притежа-
вал фирмата “Макрон”, която
се е занимавала с доставки на
храна за детските градини в
София.



СВЯТ 7
2021

СРЯДА
10 ФЕВРУАРИ

НАКРАТКО

Протестите за Навални
се възобновяват

От 14 февруари ще бъдат под-
новени протестите с искания за
освобождаване на Алексей Навални
в Русия. Ръководителят на щабове-
те на Навални Леонид Волков за-
яви, че е променена позицията за
прекратяването им до пролетта.
Говорителката на руското външно
министерство Мария Захарова
съобщи във Фейсбук, че решението е
било взето след виртуална среща
на хора от екипа на Навални с
постоянните представители на
НАТО в Брюксел.

Населението
на Китай застарява

Броят на регистрираните раж-
дания в Китай през 2020 г. е спаднал
с 15% за година, въпреки че през 2016
г. беше отменено правилото за едно
дете на семейство. Миналата година
са родени 10,04 млн. деца по данни от
здравното министерство и 14,64 млн.
по информация от статистиката.
Ражданията намаляват за четвърта
година. Предвижданията са, че ще са
необходими 15 г., докато политика-
та за две деца даде видим резултат.
Очаква се, че до 5 г. китайските
пенсионери ще станат 300 млн.

Нидерландия спира
осиновяването
на деца от чужбина

Властите в Нидерландия обяви-
ха, че ще преустановяват осиновява-
нето на деца от чужбина заради
открити нередности и престъпления,
извършвани от държавни служители
между 1967 и 1998 г.. Установени са
фалшифициране на документи, тра-
фик на деца, измами и корупция,
особено при международни осиновя-
вания от Бразилия, Колумбия, Индо-
незия, Шри Ланка и Бангладеш.

Снежен хаос по
пътищата в Германия

Хиляди шофьори останаха блоки-
рани в задръствания в северните и
източни германски провинции заради
силния снеговалеж, който продължа-
ва от неделя. Бъркотията е причине-
на от камиони, затънали в снега,
които препречват движението. Ми-
нистърът на транспорта Андреас
Шойер помоли жителите да избяг-
ват да се качват в автомобилите си
поне до сряда. Влаковете се движат
с огромни закъснения заради затруп-
ване и обледеняване на релсите.

Световната здравна организация
(СЗО) заяви, че не е успяла да установи
как се е появил КОВИД-19 на пазара в
Ухан през 2019 г. Мисия на организа-
цията прекара месец в Китай, за да про-
вери първоизточника на пандемията.

Според представители на мисията е
възможно пазарът за морски дарове в
Ухан да е станал източник на разпрост-
ранението на коронавируса. Но според
наличната информация не е възможно
да се определи как вирусът е попаднал
на пазара, обясни ръководителят на ек-
спертната комисия по регистрирането
на КОВИД-19 към здравното министер-
ство на Китай Лян Ванян. Не са откри-
ти и доказателства, че вирусът се е раз-
пространявал преди декември 2019 г.

Мисията е проучвала 4 версии за
предаване на инфекцията към човека:
от животно, чрез междинен гостопри-

ЕС сключи трети договор с „Пфайзер” за още ваксини

Позицията на България е
“анахронична” и “противоре-
чи на международното право”,
заяви премиерът на РС Маке-
дония Зоран Заев, който в уча-
ства в онлайн панел на амери-
канския мозъчен тръст “Ат-
лантически съвет” на тема
“Северна Македония на пра-
га на Европа”. Панелът е част
от едноименното проучване,
изготвено от съвета, пише в.
“Нова Македония”. На деба-
та присъстваха много експер-
ти по Северна Македония и
Западните Балкани, включи-
телно бившият генерален сек-
ретар на НАТО лорд Робърт-
сън, посланиците Робърт

73-ма от 705-те евродепу-
тати изпратиха писмо до лри-
дерката на Еврокомисията Ур-
сула фон дер Лайен с искане
за оставка на първия дипло-
мат на ЕС Жозеп Борел. Те са
недоволни от поведението му
по време на визитата в Моск-
ва миналата седмица, което
според тях е навредило на ре-
путацията на ЕС. Европарла-
ментът организира изслушва-
не на Борел като извънредна
точка от пленарната си сесия.

Инициатор за писмото е
естонският депутат Рихо Те-
рас от ЕНП, като подписали-
те са основно от Полша, бал-
тийските страни, Чехия, Сло-

Еврокомисията
защити Борел за Русия

Заев търси атлантическа
подкрепа срещу България

емник, чрез замразени продукти или
вследствие на лабораторен инцидент.
Животното, станало източник на ко-
ронавируса, не е установено. Верси-
ите, че вирусът се е прехвърлил ди-
ректно, както и че е изпуснат от лабо-
ратория, не изглеждат достоверни,
смятат от СЗО.

Еврокомисията съобщи, че е при-
ключила нова сделка с “БиоНТех” и
“Пфайзер” за закупуване на още 300
млн. дози от ваксината им срещу коро-
навируса. ЕС вече има договори за 600
млн. дози. Държавите от ЕС са напра-
вили поръчки за 200 млн. дози от нова-
та поръчка с доставка 2021 г.

Европейският лекарствен регула-
тор съобщи, че са приключили консул-
тациите с разработчиците на руската
ваксина и вече е възможно да бъде
поискано лицензиране. Все още обаче

няма заявка от авторите на ваксината.
Според представител на агенцията раз-
решителното може да бъде издадено,
когато бъдат обезпечени мащабни до-
ставки на ваксини, вероятно през май
или юни. Междувременно РИА Ново-
сти съобщи, че заявката за регистри-
ране в ЕС на ваксината “Спутник V”
е подадена на 29 януари.

Над 376 000 потвърдени случая на
коронавирус са регистрирани за послед-
ното денонощие в света, като от нача-
лото на пандемията са били инфектира-
ни почти 106 млн. души, съобщи СЗО.
Починалите са 2,3 млн. Повече от по-
ловината от новите случаи са регист-
рирани в Северна и Южна Америка,
следвани от Европа и Югоизточна
Азия. Най-много случаи са съобщени
от САЩ 26,6 млн., Индия 10,8 млн.,
Бразилия 9,5 млн. и Русия 3,9 млн.

СЗО не откри произхода
на КОВИД-19 в Ухан

СНИМКИ БГНЕС

Демонстрант помага на пострадал от водни оръдия участник в поредната
масова протестна акция срещу военния преврат в Мианмар, проведена в столицата
Найпидо. Продължава масовото недоволство и в най-големия град на страната Янгон

Екип на индийската гражданска
защита извършва спасителни
операции в тунел, блокиран от кал
и отломки край ВЕЦ в северния
щат Утаракханд. В този щат част
от хималайски ледник се срина в
язовир, предизвиквайки лавина от
водна маса, ледени и скални
отломки в долината на местна
река. По неокончателни данни са
загинали 150 души, включително
работещите във ВЕЦ-а

вакия и Румъния.
Еврокомисията (ЕК) оба-

че защити Борел, като заяви,
че посещението му в Москва
е било необходимо, “за да се
опита да убеди Русия да се
откаже от подхода на кон-
фронтацияФ. “Председателка-
та на Комисията подкрепя
напълно върховния предста-
вител. Това беше едно крайно
деликатно пътуване. Знаехме
го още преди той да отиде в
Русия и случилото се там
потвърди очакванията. Човек
не бива да се отказва от едно
посещение, защото изглежда
трудно”, заяви говорителят
на ЕК Ерик Мамер.

Гелбърт, Майкъл Карпентър,
Джеймс О’Брайън от преход-
ния екип на президента Джо
Байдън и Деймиън Мърфи от
комисията за външните рабо-
ти на Сената на САЩ.  “Вяр-
вам, че ако продължите да ни
помагате, ще намерим реше-
ние веднага след изборите в
България, защото това е сме-
шен проблем. Не трябва да
мислим как да блокираме или
спрем някого, а да гледаме
към бъдещето и да го обезпе-
чаваме”, каза Заев.

По думите му България
разбира, че ние имаме право
на суверенитет и право на
самоидентификация.



ОБЩЕСТВО 2021ОБЩЕСТВО8 СРЯДА
10 ФЕВРУАРИ

ДАТАТА

10
ДЕН НА ПЧЕЛАРЯ. Отбелязва се на църковния

празник Св. Харалампий -
покровител на пчеларите.
Носи се мед за освещаване
в църквата. Смята се, че
той е придобил лековити
сили, затова се пази за спе-
циални случаи. Пече се питка, която също се осве-
щава и се раздава за здраве и благополучие.

1867 - РАЖДА СЕ КОНСТАНТИН БАЙКУШЕВ,
ЛЕСОВЪД (УМИРА 1932 Г.).
Открива и описва през 1897
г. вековната черна мура в
местността Бъндерица в
Пирин, наречена на него
Байкушева (на снимката). Възрастта й се оценява
на над 1300 г., което я прави най-старото иглоли-
стно дърво в държавата и едно от най-старите
в света. Приблизителните й размери са: височина
26 м, диаметър 2,2 м и обиколка 7,8 м.

1879 - ОТКРИТО Е УЧРЕДИТЕЛНОТО СЪБРА-
НИЕ В ТЪРНОВО. В работа-
та му участват 229 депута-
ти - 117 по право (предста-
вители на изборните админи-
стративни и съдебни съвети),
88 избрани и 24 назначени от
княз Дондуков. Задачата на събранието е изработ-
ване на конституция на Княжество България. За
председател е избран митрополит Антим I Видин-
ски, а за подпредседатели Петко Каравелов и То-
дор Икономов. Представители от Македония,
Одринска Тракия и Източна Румелия (45) участ-
ват в едномесечните частни заседания на депута-
тите по въпроса за националното обединение.

1890 - РАЖДА СЕ БОРИС ПАСТЕРНАК, РУСКИ
ПОЕТ И ПИСАТЕЛ (УМИРА 1960 Г.). Носител на
Нобелова награда за литература
през 1958 г., която отказва с моти-
ва, че е “незаслужено признание”.
Шведската академия обявява, че
отказът не променя валидността
на наградата. Известен е най-вече
с монументалния трагичен роман
за съветска Русия “Доктор Жива-
го”, издаден за първи път в Италия през 1957 г. В
Русия е отпечатан през 1987 г.

1891 - УМИРА СОФИЯ КОВАЛЕВСКА, РУСКА
МАТЕМАТИЧКА И ПИСАТЕЛКА (Р. 1850 Г.). Док-
тор на Гьотингенския универ-
ситет, професор на Стокхолм-
ския университет. Получава
награди за своите научни раз-
работки по математически
анализ, механика и астрономия
на Парижката и на Шведската академия на на-
уките. През 1889 г. е избрана за първата жена
член-кореспондент на Академията на науките на
Санкт Петербург.

1898 - РАЖДА СЕ БЕРТОЛТ БРЕХТ, НЕМСКИ
ПОЕТ И ДРАМАТУРГ (УМИРА 1956 Г.). Увлича се
по Маркс, а след установяването
на националсоциалистическа дик-
татура в Германия емигрира в
Дания. По-късно се преселва в
САЩ, където е разпитван от Ко-
мисията за борба с антиамерикан-
ска дейност и набеден за кому-
нист, едва избягва затвора. Създа-
ва театър “Берлинер ансамбъл”.
Най-значителните му драматични произведения са
“Опера за три гроша”, “Майка Кураж и нейните
деца” и др.

1923 - УМИРА ВИЛХЕЛМ РЬОНТГЕН, НЕМ-
СКИ ФИЗИК (Р. 1845 Г.). Откри-
ва и документира електромагнит-
но излъчване, известно днес като
рентгеново. Апаратът, създаден
от Рьонтген за тази цел, е познат
като рентгенов апарат. За това
си откритие получава първата Нобелова награда
за физика през 1901 г.

Трай, коньо...

“Да изпуснеш пи-
томното, за да гониш
дивото”, “На брашното
евтин, на триците
скъп”. Това са две по-
говорки, които приля-
гат за актуалните енер-
гийни проекти у нас.
Доказва го и мнението
на енергийния експерт
Богомил Манчев, на
което може да се вяр-
ва. Според него нов ре-
актор в АЕЦ “Козло-
дуй” ще струва най-
малко 6-7 млрд. евро.

Освен това трябва да
се вземе съгласието на
“Росатом” за подобен
проект. Дружеството
на сегашната ядрена
централа - “АЕЦ Коз-
лодуй Нови мощнос-
ти”, е нужно да се обо-
соби като отделна фир-
ма под шапката на
“Български енергиен
холдинг”, за да няма
съмнения за кръстоса-
но субсидиране заради
общата собственост на
сегашните реактори и
бъдещата ядрена мощ-
ност.

И какво излиза? До-
скоро 10 млрд. евро за
два реактора на АЕЦ
“Белене” на Него Му
се виждаха прекалено
висока цена, а сега е
готов да даде много по-
вече за рисков проект,
какъвто може да се
окаже Седми реактор
на Първа атомна. Пре-
миерът има ход - да по-

моли новия по-голям
брат да покрие разли-
ката в цената. Това
обаче едва ли ще се
случи, като знаем как
се разви ситуацията
около изтребителите.
Някои държави ги по-
лучиха като подарък, а
България си ги плати,
още преди машините да
бъдат произведени. Ос-
вен това се оказва, че
страната ни ще загуби
и 250 млн. евро, даде-
ни досега за лицензите
около АЕЦ “Белене”.

Иначе възможност-
та оборудването, до-
ставено за “Белене”, да
се инсталира като нов
блок в  “Козлодуй”,
неведнъж е коментира-
на през годините, в
които проектът за вто-
ра атомна централа у
нас е бил замразен. До-
миниращо е експертно-
то мнение, че монтира-
нето на оборудването

от АЕЦ “Белене” на
площадка в Козлодуй
не е възможно, защото
то е изработено за
друга лицензирана пло-
щадка и не може с лека
ръка да бъде местено.
Май никой няма наме-
рение нищо да строи...

Да вземем и другата
гордост - “Балкански”,
пардон “Турски”, пар-
дон “Южен поток”,
пардон “Син поток”.
Наскоро стана дума, че
заради тези проекти,
които непрекъснато
сменяха заглавието си,
в земята са заровени
3 млрд. лв., като резул-
татът от това е съмни-
телен. Причината е
проста - няма до-
статъчно суровина той
да бъде захранван. А за
прехвалената газова
връзка с Гърция е ва-
лидна трета поговорка
- “Трай, коньо, за зеле-
на трева”.

Евгени ГАВРИЛОВ

Докторе, защо така?
От стр. 1

Не успяха с догово-
ра за “джипките на
МВР”, сега вас овърто-
лиха с евентуален “ку-
пон” на един тий-
нейджър, пък бил той и
син на президента.
Гнусна история, а?

Кой ви подучи да
тиражирате информа-
ции, внушавайки неис-
тини в стил “жълт

сайт”? Качиха ви “на
шейната”, но явно знае-
те каква е цената. Заслу-
жава ли си? Не ви ли
пука за авторитета на
професор и лекар, че
така лесно позволявате
да късат от него.

Ех, професоре, док-
торе...

Защо не реагирате
на онези въпроси, кои-
то от вас чакат отговор?
Какво съдържа здравни-

ят протокол за избори-
те? Защо държавата
изостава с ваксинации-
те? Защо властта дого-
вори от “най-гадните”
ваксини? Защо нямате
кампания, която да на-
кара хората да спазват
мерките и да се вакси-
нират? Защо безумните
ви заповеди падат една
след друга в съда? Защо
общопрактикуващите
лекари не знаят какво да

правят за масовата вак-
синация? Кога ще има
ваксини за пенсионери-
те и другите рискови
групи?

Хората вярват на
лекарите, боготворят
ги, докторе? А на вас
защо не вярват? Защото
първо станахте търгов-
ци в храма на здравето,
а сега продадохте и ду-
шите си на властта, към
която се нагаждате.

Къде е мозъкът?

Къде са нечии мозъ-
ци, питаме за пореден
път тези дни. Особено
след като от държавата
решиха да сервират по-
редната порция стрес
на и без това измъчени-
те родители. На онези,
които са в постоянно
напрежение дали деца-
та им ще ходят на учи-

лище, докога, кой ще ги
гледа вкъщи, кой ще ги
обучава, ще се разбо-
леят ли или ще прене-
сат вируса на старата
си баба. Именно тези
майки и бащи станаха
отново жертва на чи-
новнически недомисли-
ци, породени от липса-
та на комуникационни
умения.

Отново става дума
за тестуване. Този път
идеята на здравното ве-
домство е то да обхва-
не учениците, като пре-
ди това се проучат на-
гласите на родителите.
По традиция не се за-
почна обаче с подроб-
на разяснителна кампа-
ния, която да обясни и
на най-неграмотните и
опортюнистично наст-

роени майки и бащи
каква е целта на изслед-
ването, как, къде и от
кого ще се прави то.
Вместо това в рамките
на ден-два изнервените
родители бяха затрупа-
ни от ошашавени дирек-
тори и учители с мейли
и вайбър съобщения с
настояване за спешен
отговор. А резултатът
от подобна скорострел-
на и неразяснена ини-
циатива е предизвестен.
Отсега е ясен и няма
нужда да чакаме обоб-
щения на анкетите.

Пълен провал е най-
точното определение за
поредните напъни на
държавните ведомства
да внесат някаква сигур-
ност и спокойствие в
системата на образова-

нието. Вместо това
въведоха още хаос и
затвърдиха позициите
на скептиците, че кога-
то не си сигурен, е по-
добре да не правиш
нищо - сиреч, да не поз-
волиш да тестват децата
ти. Затова и няма да
изчезнат необуздано-
обезумелите налуднича-
во-опасни обобщения на
майки, според които
“никой нормален роди-
тел няма да позволи да
бъркат в мозъка на дете-
то му през носа, за уго-
да на някакви стъкмис-
тики и тъпаци”. И сега
се питаме - къде е дет-
ският мозък и има ли той
пряка връзка с носа? Но
къде е и управленският
мозък и свързан ли е той
с мисленето?

Деси ВЕЛЕВА
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Ново знание
за културата
по земите ни
За Деня на археолога учените от БАН представят
резултатите от разкопките през 2020 г.

Велиана ХРИСТОВА

СНИМКИ АВТОРКАТА

Зам.-директорът на НАИМ доц. Стефан Александров и
Камен Бояджиев представиха изложбата пред журналисти

Находки от селищната
могила в Провадия -
V хил. пр.Хр.

Изследователката на античния град Улпия Ескус
(IV в.) близо до гр. Гулянци доц. Гергана Кабакчиева
разказа, че на обекта са открити над 14 различни
цвята мрамори, а от декоративен ивчест калцит
са частите от стенни колони, характерни
за резиденции, в които са посрещани императори

Близо 600 сребърни монети (II-III в.) са открити
при спасителни разкопки в стария Филипопол
(Пловдив). Монетите са емисии на императорите
от Антонин Пий (138-161) до Филип Араб (244-249).

Както всяка година около 14
февруари - Деня на българските
археолози, Националният архе-
ологически институт с музей
(НАИМ) при БАН представя
резултатите и находките от те-
ренните проучвания през изми-
налата година. Националната
изложба “Българска археология
2020”, която се открива утре,
четвъртък, от 18 ч., е 14-а поред
годишна изложба на НАИМ.
Очевидно, КОВИД- пандемията
не можа да надвие учените, ако
се съди по представителните
извадки на интересни находки и
богатия илюстративен матери-
ал, който представя експозици-
ята. Водещ организатор е гл.ас.
Камен Бояджиев, завеждащ от-
дела “Експозиции” в НАИМ.

Изложбата включва над 350
експоната от 27 обекта - от
Праисторията до Средновеко-
вието. Сред тях са продължава-
щите проучвания на праистори-
ческите селищни могили Прова-
дия, Порой и Козарева могила,
къснобронзовият некропол при
Балей, гръцката колония Апо-
лония Понтика в Созопол, рим-
ските градове Филипопол, Раци-
ария, Ескус, Сексагинта Приста,
Алмус, средновековните столи-
ци Плиска и Велико Търново.
Представени са и обекти от спа-

сителните разкопки по разши-
ряването на газопреносните
трасета по магистрала “Хемус”,
международния път Е79 в
участъка Видин-София и жп
линията Пловдив-Бургас. Впе-
чатляват и къснонеолитните се-
лища до Ковачевец, Поповско,
И Бъта, Панагюрище, къснохал-
колитният некропол край Гра-
дище в Шуменско, римските

селища във Видинско.
По традиция учените от

НАИМ показват годишната из-
ложба в партньорство с колеги-
те си от цялата страна. Този път
участват 16 исторически и ар-
хеологически музеи - освен
НИМ, това са музеите във Вар-
на и Пловдив, Велико Търново,
Видин, Плевен, Русе, Шумен,
Несебър, Раднево, Лом, Пана-

гюрище, Полски Тръмбеш, По-
пово и Провадия.

Мнозина винаги питат има
ли открити злата, но без да от-
ричам стойността на златните и
сребърните находки, ще кажа,
че обектите от всички епохи,
дори праисторическите, които
рядко изглеждат атрактивно,
дават не по-малко интересни и
ценни знания за цивилизациите
по нашите земи. Проучването на
неолитно-халколитното селище
до с. Бъта, Панагюрско, напри-
мер се увенча с над 1500 наход-
ки - антропоморфни фигурки,
обредна керамика с врязани зна-
ци, за които учените имат хипо-
теза, че са съвсем древна знако-
ва система. Такава “прото-пис-
меност” познаваме например от
известния печат в Карановската
могила край Нова Загора, която
е приета за европейски еталон в
датирането на праисторията.

В България вандалите има-
няри си падат най-вече по тра-
кийските паметници, но нападат
и обекти от всички епохи. Ар-
хеолозите често вървят по ди-
рите им, оплаквайки колосални-
те загуби за историческото зна-

ние. Селищната могила от вто-
рата половина на V хил. пр.Хр.
при с. Порой до Поморие на-
пример е била осеяна с иманяр-
ски изкопи. Археологическият
екип тук е проучил две сгради,
като жилищата имат колово-пле-
тена конструкция, обмазана с
глина. Свидетел съм как подоб-
ни обекти в Североизточна Тур-
ция се опазват, правят се възста-
новки на жилищата в реални
размери - неизменна атракция
за посетителите.

Много интересни са и на-
ходките от Видинско. Общият
брой на проучените досега
гробни и поменални комплекси
в некропола до с. Балей го
превръща в най-големия извес-
тен некропол в Долнодунавския
басейн от III-II хил. пр.Хр., обяс-
няват учените.

“Българска археология
2020” ще бъде отворена за по-
сетители от 12 февруари до 2
май 2021 г., а на 25 февруари
ще бъде открита още една из-
ложба - за проучванията по тра-
сето на съоръженията на “Бул-
гартрансгаз”. Честит празник на
археолозите!

 Разкопките са само
първи етап на проучвания-
та, следва научният ана-
лиз. Заради седенето вкъщи
правят ли учените ви пове-
че публикации?

- Краят на сезона
всъщност за нас приключи
преди около два месеца, голя-
ма част от колегите бяха на
терен до ноември, дори декем-
ври. Археологическото лято
вече се разтяга между март и
декември. Така че резултати-
те от настоящите проучвания
тепърва предстои да бъдат
публикувани. Но през мина-

Въпреки вируса
годината ни бе успешна

ДОЦ. ХРИСТО ПОПОВ,
ДИРЕКТОР НА НАИМ:

 Доц. Попов, попречи-
ха ли пандемията и огра-
ничителните мерки на ра-
ботата на археолозите?

- Въпреки сериозните
затруднения, причинени от
разпространението на коро-
навируса в България, 2020-
а бе много важна и успешна
за българската археология.
Работата ни обхвана мащаб-
ни спасителни разкопки и
множество планирани про-
учвания в цялата страна.
Получихме финансиране за
повече от 100 проекта.

ГЛ.АС. КАМЕН БОЯДЖИЕВ,
ЗАВ. ОТДЕЛ „ЕКСПОЗИЦИИ” В НАИМ:

Увеличават се
научните публикации

лата година се наблюдава повишение на публикациите, може би
донякъде свързано и с по-домашния режим на работа на част от
колегите. Може би говорим за добра тенденция, надяваме се, че
тя ще продължи. Това донякъде е свързано и с обема на про-
учванията. МащабНите проучвания изискват по-дълго време за
обработка и осмисляне на материала, за реставрация, анализ.
Научните резултати невинаги може да се представят с находки,
но те са изключително ценни за обогатяването на познанието
за цивилизациите по нашите земи.
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Преди да разкажа за героичния
подвиг на полк. Пеньо Върбанов Пе-
нев, ще направя едно отклонение.
Моята около 40-годишна военна служ-
ба премина половината като корабен
офицер, от командир на кораб до ко-
мандир на дивизион, а другата полови-
на - като военен разузнавач (включи-
телно военен аташе в няколко държа-
ви). Това ми дава основание да сравня-
вам и съпоставям. Всепризнато е в
цялата военна история на света, че бой
не се печели без разузнаване. Няма
победа над врага без предварително
разузнаване. В нашата родина огнище
за подготовка на себеотрицателни и
родолюбиви военни разузнавачи е
Военното разузнаване към Министер-
ството на отбраната.

Военните разузнавачи доставят
своевременна и достоверна информа-
ция на военното и държавното ръко-
водство на България за тенденциите в
развитието на обстановката в различ-
ни региони на света. Военните разуз-
навачи не са “доносници” на Държав-
на сигурност, както несправедливо бе
обявено в т.нар. Закон за досиетата.
Военните разузнавачи и Военното ра-
зузнаване нямат нищо общо с органи-
те на МВР, които действат в интерес
на защитата на политическата власт.
Ето защо Военното разузнаване тряб-
ва да бъде извадено от списъка на
силовите органи в цитирания закон.

В периода на Студената война на
“тихия фронт” са загинали 20 души и
са “изчезнали” мнозина. В структурите
на Военното разузнаване през целия
период са работили десетки хиляди.

Трудно е да се разказва за живота
и делото на военния разузнавач Пеньо
В. Пенев. Той приключи земния си път
на 24 януари 2015 г., на 88-годишна
възраст. Роден е на 30 януари 1926 г.
в с. Дългач, Търговищко. На тази дата
отбелязахме с почит 95-ия му рожден
ден. Завършва гимназия в Търговище и
е деен член на РМС. През 1945-1948 г.
завършва Военното училище “Васил
Левски” в София, специалност “Тан-
кови войски”. Служи като офицер -
танкист три години в Казанлък и Ста-
ра Загора.

На 1 януари 1951 г. е назначен на
оперативна работа в Разузнавателно
управление на Генщаба на армията.
Тук едновременно получава и второ
висше образование “Ориенталистика”
с изучаване на турски език.

На 3 януари 1953 г.

е назначен „под прикритие”

(под име Георги Чолаков) за вицекон-
сул в Истанбул. Там създава действа-
ща агентурна мрежа и докладва ценни
сведения за турските въоръжени сили.

На 29 юни 1955 г. провежда агентур-
на среща в Златния рог с турския агент
“Таш”. От Пеньо Пенев той е вербу-
ван още като войник в България. На-
шият разузнавач е подозирал, че агент
“Таш” е превербуван от турските ор-
гани, но отива на тази важна среща.
Разбира, че е предаден, когато забеляз-
ва няколко човека около “Таш”. Пеньо
Пенев успява да изхвърли във водата
на Босфора тайния шифър за връзка с
радиостанцията, но е задържан ведна-
га. Откаран е в следствения турски
арест. Остава там в неизвестност 20
дни и чак тогава са уведомени българ-
ските дипломатически органи. Полк.
Пенев е отведен във военен затвор. От
първия ден е изтезаван жестоко.

Съдебното дело продължава пет
години. Първоначално (1956 г.) е осъ-
ден на 24 години строг тъмничен за-
твор плюс още 8 години на по-лек
режим. Второто решение е за 15 годи-
ни строг затвор и 3 години трудов
лагер. А третото решение е за 12 годи-
ни строг и 2 години лек режим. По
време на осъдителния процес се само-
защитава и произнася защитни речи,
които поразяват съдийския състав.

Пеньо Пенев е

преместван в седем
различни затвора

Той е в пълна неизвестност за се-
мейството си. Съпругата му Елена ус-
пява да осъществи първа среща с него

едва след 4 години от уведомяването на
20-ия ден за ареста. Тя прави опити за
въздействие от страна на премиера
Вълко Червенков за размяна на Пеньо
Пенев със задържани турци в Бълга-
рия, но молбите остават без резултат.
Отговорът е: “За да изгорим бълхата,
ще запалим юргана”. А българският по-
сланик не се среща с арестувания дип-
ломат с оправдание за заетост.

Спрямо Пеньо Пенев продължават
жестоките мъчения, но той проявява
висок дух и физическа издръжливост.
Не издава принадлежността си към
българското Военно разузнаване. И не
предава нито един вербуван турски
агент. В свободните минути от наси-
лие бродира с подръчни средства
българския герб и пише стихове с па-
триотично съдържание.

Разузнавачът ни излежава в затво-
ра общо 9 години. Влязъл е като капи-
тан, но през това време получава след-
ващи военни звания от Българската
армия и достига до звание полковник.

На 8 април 1964 г., след 9 години,
е извършена размяна на осъдени лица
между двете държави. На ГКПП Капъ-
куле полк. Пеньо Пенев

е разменен за девет
турски агенти

задържани на територията на Бълга-
рия. Сред тях е и Орхан Калъч.

Пеньо Пенев разказва, че съпруга-
та му очаква с тревога той да мине по-
бързо нашата бариера и да стъпи на
родна земя. Когато българският герой
преминава покрай турските часови
войници, те застават “За почест”. А
останалите турски служители му се
покланят. Малко преди това е бил уго-
варян да остане в Турция. Предлагат
му високи длъжности и много пари, но
Пенев категорично отказва.

След 6-месечно лечение и почивка
полк. Пенев се завръща отново на служ-
ба в Разузнавателното управление на
Генералния щаб. Около една година е

под прикритие в Министерството на
външните работи. През това време го
посещава един от неговите вербовани
турски агенти. Той благодари и целува
ръце на Пеньо Пенев, че не го е предал
и по този начин му е спасил живота.

По собствено желание полк. Пенев
се връща на работа в Разузнавателно-
то управление и работи там около 13
години (1965-1978). През този период
е изключително полезен за обучението
и възпитанието на млади разузнавачи.
Превръща се в истинска легенда.

Същевременно, както споделят ко-
легите му, той е проявявал голямо ста-
рание към своята подготовка и
усъвършенстване. Полк. Пенев
задълбочено е изучавал новите тех-
нически способи и средства, както и
бързо променящата се военно-поли-
тическа обстановка в света и в Евро-
па. Особено внимание отделял на под-
готовката си в консулската работа.
Това дава основание да бъде назначен
за консул в ГДР, където е на служба
пет години (1978-1983). След завръ-
щането му в България служи в Разуз-
навателно управление още 4 години и
през 1987 г. е пенсиониран.

За заслугите на полк. Пеньо Пенев
в разузнавателната дейност бе естест-
вено да му бъде отдадена най-висока
почит от обществото и от съответните
държавни институции. За съжаление,
под влиянието на т.нар. Закон за доси-
ета, признателността към героичния
подвиг на полк. Пеньо Пенев бе при-
глушена и скромна.

Той не получи
висок държавен орден

с безумното оправдание, че е служил в
т.нар. репресивен орган. Каква ужася-
ваща несправедливост! Кого е репре-
сирал полк. Пеньо Пенев в турския
затвор, където е подлаган на безчовеч-
на инквизиция? Това е позорно отно-
шение към героя. Печално и срамно
отношение към национален герой -
военен разузнавач.

За увековечаване паметта му мина-
лия месец, по повод рождения му ден,
бе открита паметна плоча в родното му
село Дългач. Тя е по инициатива на
местния Общински съвет и е направена
благодарение на доброволните дарения
на съселяните и приятелите-земляци.

Различна е съдбата на турския раз-
менен агент от България Орхан Калъч.
Турският шпионин от Националната
разузнавателна служба на Турция
(МИТ) е роден през 1920 г. в Шумен.
Ислямски проповедник и създател на
агентурна мрежа в България в района
на Делиормана. Осъден е на смърт, а
след обжалване - на 20 години, от ко-
ито излежава 13. При завръщането си
в Турция след размяната на 9 турски
агенти срещу един българин Калъч е
посрещнат като национален герой.
Работи в МВнР, съветник е на трима
турски президенти по български
въпроси. Служи в Консулската служ-
ба в Ниш (Сърбия), а през 2011 г. е
член на делегацията на турския прези-
дент Абдуллах Гюл при посещението
му в България.

Подвигът на военния
разузнавач Пеньо Пенев
Той не е издал никого при изтезанията в турските затвори,
но демократична България го анатемоса като „доносник”

* Авторът е капитан I ранг
от запаса, член на клубовете на

ветераните от Военното
разузнаване и на военните моряци

Георги МЕТОДИЕВ*

Барелефът на героя в село Дългач

Пеньо В. Пенев
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Калоян ГЕОРГИЕВ,
студент в СУ
“Св. Климент Охридски”

Греховно ли е да жела-
еш средства, с които да
реализираш съкровени
амбиции, които смяташ за
ценност? А кой определя
амбицията като ценност?
И на двата въпроса не
може да се даде утвърден
отговор, който да не създа-
ва полемика. Това, разби-
ра се, идва от строго су-
бективния характер на
възприятието за ценност
и морал. За едни  самата
ценност са жълтиците, а
за други те биват размен-
на монета за други жела-
ни блага, надхвърлящи ма-
териалното. От една стра-
на, имаме материално бла-
госъстояние, което удов-
летворява индивида и го
прави ощастливен от са-
мото притежание. На него
не му е нужно друго, за да
се определи като постиг-
нал ценностите, към кои-
то се е стремил. На друга-
та плоскост стои този,
който извървява пътя към
паричния успех, целейки
да удовлетвори личния си
семеен кръг или да бъде
обществен деятел като фи-
лантропите, например. И
двата вида субекти нами-
рат в парите нужното, за

да се чувстват ощастливе-
ни в личен, социален и
обществен план. Какво
става обаче, когато се на-
меси бедността или поне
едната страна не разпола-
га със средства да реали-
зира стремежите си, кои-
то смята за ценност?

Моралът и справедли-
востта, щастието и про-
гресът, знанието и разви-
тието не могат да бъдат
ценностни убеждения и
направления в свят, затъ-
нал в калта на бедността.
Оказва се обаче, че пари-
те и прекомерното задо-
воляване също не се явя-
ват коректив на ценности-
те, към които всяко обще-
ство съзнателно или не-
осъзнато се стреми. Нито
сред немотия, нито сред
неравенство на благата
може да се говори за спра-
ведливост. Още по-изкри-
вено е да се говори за
бъдеще там, където то вся-
чески се бори с настояще-
то, или там, където насто-
ящето не мисли за идното.
В такива смутни времена
се ражда омразата, в коя-
то светът стои като засти-
нал. Това са част от при-
чините за всестранното
разрастване на нещастие-
то, на завистта, а от там -
на негативизма в личен и
социален план.

Това обаче не е някак-
во изключително събитие,
плод на разрушителния
живот на съвремието.
През такива етапи

светът е минавал
многократно

понякога кърваво, поня-
кога мирно, един път по-
учително, а друг път

само за да бъде помнено
като черен пример за ид-
ните. От всеки такъв етап
обаче могат да се напра-
вят изводи и за причини-
те, и за последствията. От
тях пък може да се до-
стигне до аргументирано
заключение дали настоя-
щето е подложено на
същото изпитание.

Историята е най-доб-
рият учител, казват
мъдрите или изпатили-
те... Тя в своите потъна-
ли в прах от забрава
страници помни револю-
ции, катаклизми, преда-
телства и много други
събития, които имат своя
еднотипен зародиш, ко-
ренящ се в неравенство-
то, родеещо се с неспра-
ведливостта, и от което
избива кървавият цвят на
революциите. Там, къде-
то се посее възможност-
та безпрепятствено да се
оскверняват права, да се
потиснат равни или да се
смачкват ценности, там
ще се жъне и успехът на
потисниците, на без-
правните и на нечести-
вите. Историята отново
идва на помощ, като ни
припомня търкалящите
се глави около гилотини-
те, които иначе са кра-
сели кралските кресла. И
дори примерите да не са
толкова крещящи, без-
спорно и съвсем в реда
на нарастващия деспо-
тизъм рано или късно
бунтовническото в по-
тиснатите избуява.

Всичко това идва да
илюстрира липсата на
каквато и да е възмож-
ност парите да бъдат ме-
рило. Защото те не могат
да купят нито на бедния

равенство и справедли-
вост, нито на богатия
живот. Те сами по себе
си не са и ценност. Па-
рите могат единствено да
скрепяват ценностите, но
по многократно по-лесен
начин могат да бъдат и
секирата за каквато и да
е система от ценности.
По тази причина, когато
прехвърлиш почти целия
материален ресурс у
шепа от населението, те
вече не се чувстват
длъжни да съблюдават и
надграждат ценностите,
защото обедняващите
или трайно обеднелите
не намират упование в
тях сред свят, посивял от
нищета. А пък самите
ценности се трансфор-
мират в протестни пра-
вила, незачитани и от
едните, и от другите.

И тогава настъпва
големият разрив

Там някъде избухва
големият взрив. И отно-
во там се ражда револю-
цията, къде политическа,
къде социална или кул-
турна, а може би и всич-
ки заедно.

Парите не купуват
щастие, казват. Вярно е,
но не защото не могат, а
защото не могат да го на-
правят трайно. Всеки е
виждал лош и богат чо-
век, но щастлив! По-ряд-
ко обаче може да видиш
беден и ощастливен... За
бедния щастието се ку-
пува, за лошо забогате-
лия то съществува обек-
тивно, но и за двамата
парите се превръщат в
ценност, което обезсмис-
ля и изцяло затрива

смисъла на каквото и да
е щастливо съществува-
не. Превърнеш ли пари-
те в средство, ти си
въоръжен, но превърнеш
ли ценностите и щастие-
то в цел, ти живееш.
Бъдещето може да е
трайно положително, ако
има социално равенство,
не пълно, разбира се
(почти целият XX в.
може да бъде учител, че
това е недостижима цел),
което да удовлетворява
обществеността, а от там

Нищетата
ражда омразата
Парите не могат да купят нито на бедния
справедливост, нито на богатия живот
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- да поддържа демокра-
цията или която и да е
форма на управление,
която се старае да скре-
пи ценности, надхвърля-
щи строго личното обла-
годетелстване.

Не се е намерил фи-
лософ, историк, поет и
артист, който да намери
златно правило за щасти-
ето. Самото щастие не
бива да се слага в рамка-
та на точен набор от
думи, защото така ще из-
пуснем прелестната му
възможност да бъде по-
чувствано. То е толкова
невероятно именно зара-
ди все така неустанове-
ната си същност, която
бива разбирана от всеки
по своему. Когато се
стремим да говорим за
благосъстояние на духа,
надхвърлящо предела на
едно човешко тяло, щас-
тието следва да бъде оп-
ределяно като принцип-
на система от ценности,
удовлетворяващи значи-
ма част от обществото.
Когато ценностите не се
следват и поддържат от
много хора, а от едини-
ци, не става дума за плу-
рализъм и демокрация, а
за сивота, изолираност и
дори за деспотизъм. В
такава среда щастието е
трудно достижима цел,
или поне улавянето му
за дълго време.

През такива етапи се
наслагва трудно преодо-
лимо напрежение, което
избухва като отдавна
тлеещ вулкан, който по-
мита нагнетената с на-
прежение земя и ражда
изпод вулканичната пе-
пел нова надежда за ново
принципно съществува-
не. Към настоящия мо-
мент лавата като че ли
вече е изригнала, а това
е сила, водеща до неиз-
бежни промени, които
само съзидателната сила
на обществеността може
да направи полезни. Да
се надяваме!
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Водена от претенцията си за инте-
лектуално съвършенство, нашенската
партокрация денонощно заляга в око-
пите на словесните престрелки. С
кого ли? С личности, при раждането
на които звездите сигурно са били в
неблагоприятно взаимостояние. Зато-
ва, вместо да аплодират с чинопочи-
тание, благоволение и синовна и
дъщерна благодарност, “Отците” и
“Майките” на нацията вече си фанта-
зират за смяна на цялата система за
държавно управление.

Факт е, че напълно различна пара-
дигма за държавно управление - каква
изненада! - е напълно възможна. И се
нарича “демократичен република-
низъм”. Когато гражданите престават
да бъдат само пасивни управлявани и
се превръщат в активни участници в
този процес. Сферата на властприла-
гането (властимеещ е само суве-
ренът!) престава да е населена с пас-
тири на “стадото” граждани и се
превръща в позиции на доверие, кое-
то им е гласувано от избирателите. И
което делегирано доверие, ако не бъде
оправдано,  избирателите имат право
да оттеглят дори твърде по-рано от
изтичането на изборния мандат. По-
неже, както вече масово се ориенти-
рат българите: “Аман от мандатни
царчета и царкини!”.

Всъщност,

каква е реалната ситуация

Теорията, а и самото функциони-
ране на политическия пазар, свидетел-
ства, че е невярно, когато политичес-
ките институции са представяни като
структури единствено на доброволно
сътрудничество, решаващи проблеми-
те, като удовлетворяват ползата за
всички заинтересовани страни. В дей-
ствителност политическият процес
често променя ролята на институции-
те. Те могат да се явяват нужни и
полезни за част от гражданите и “вред-
ни” или ненужни - от тяхна гледна
точка - за друга част от гражданство-
то. Тези колебания във функционира-
нето на институциите се определят
от действията на лицата, притежава-
щи властови потенциал, които могат
да влияят върху формирането и дей-
ността на институциите. Затова при
функционирането си те демонстрират
способността на институциите да се
изявяват в различна роля - да бъдат
както ефективни структури на сътруд-
ничество, така и формирования на
принуда и потисничество. Факт, кой-
то обосновава необходимостта на ак-
тивирането на

гражданското участие в
държавното управление

В своя анализ “Недемократичната
дилема”, публикуван през април 2018
г. в сп. “Джърнъл оф демокраси”,
Йаша Маунк - лектор по политическа
теория в Харвардския университет,
разглежда растящото недоволство от
социалната действителност сред ши-
роки маси от населението в САЩ, За-
падна Европа и други държави. Тех-
ните управляващи малцинства (спря-
мо общия брой на гражданите) тира-
жират претенцията за наличие в тех-
ните страни на либерална демокра-
ция.

Но Йаша Маунк ги дефинира като
“недемократичен либерализъм”. Така-
ва система е либерална, но не успява
да функционира съгласно демократич-
ното обещание да позволи на народа
да управлява. Въпреки че в повечето
случаи тези системи уважават върхо-
венството на закона и до голяма сте-
пен защитават правата на малцинст-
вата, те не съумяват да превърнат
предпочитанията на избирателите в
публични политики.

Интересът на овчаря
и на овцете
Контролът върху елитите е пътят те
да управляват така, както е нужно на хората

Това поражда “антидемократична
дилема”. От една страна, отчуждени-
ето на суверена от участие в държав-
ното управление е обезпокоителна
по нормативни причини. Но също
така е и напълно неблагоразумно
действие, акумулиращо социално на-
прежение - една от основните пред-

поставки за обществени вълнения и
дори за революционни катаклизми.
По този начин се изневерява на едно
от водещите обещания на либерална-
та демокрация. Създава се дълбоко
недоверие в политическата система,
която все повече ерозира с всяка
изминала година. Логичен е изводът,
че стабилността на системата зависи
от намирането на начин обикновени-
те граждани да почувстват, че актив-
но участват в държавното управле-
ние. Но, от друга страна, технократ-
ските институции (банките, съдебна-
та сфера, търговските споразумения),
които са важен фактор в развитието
на недемократичния либерализъм,
понеже са извън прекия контрол на
гражданите, участват в решаването
на първостепенни проблеми - напри-
мер обществената сигурност и ико-
номическия растеж. Премахването на
тези институции вероятно би напра-
вило живота на мнозина граждани
по-тежък и би подкопало процедур-
ната легитимност, на която демокра-
циите винаги са разчитали. Именно
защото този проблем не би могъл да
бъде разрешен чрез формално връща-
не на властта на гражданите, редемо-

кратизацията е наложително да отра-
зява едно модерно интерпретиране
на философията на демокрацията.

Кои са факторите, които се проти-
вопоставят обективно на повсемест-
ното приложение на пряката демокра-
ция? Това са голямата по размер и с
многобройно население национална
държава и невъзможността то да бъде
събирано на едно място за взимане на
държавнически решения. Също е пре-
пятствие и все по-ускорената дина-
мика в управленската сфера. Универ-
салното решение на проблема за ус-

тановяване на демократично управле-
ние е внедряването в практиката на

контрол от страна
на суверена

върху целия държавен мениджмънт.
Необходимо е този контрол да има
съответния резултатен санкциониращ
потенциал. Редемократизацията
може да е успешна не чрез премахва-
нето на институциите, чрез които се
реализира държавното управление,
като те бъдат реконструирани. На-
лице са разпръснати различни добри
практики в тази насока, въведени в
отделни държави. Например в Холан-
дия е осуетена възможността неиз-
борните съдии да отнемат властовия
потенциал на гражданите, като по-
следна инстанция при законотворче-
ската дейност, с помощта на чл. 120
от конституцията. Според него нито
един национален съд не би могъл да
оспори конституциосъобразеността
на парламентарните актове, респек-
тивно на резултатите от национален
референдум.

Проблемът е с контрола върху ели-
тите или (псевдо)елитите при реализи-
рането от тяхна страна на обществе-
ния договор в интерес на гражданите.
Да не се допуска той да служи на са-
мозадоволяващите се интереси на уп-
равляващите малцинства. Тази тема,

доколкото е реализирана като полити-
ческа практика в България, е изцяло
под мантрата на “Светата троица” -
независимост, противотежести, взаи-
мен контрол на трите власти: законо-
дателната, изпълнителната и съдебна-
та. Следователно, съгласно сегашната
нормативна база у нас, тя е изцяло в
елитарното пространство, а български-
ят суверен е изшутен извън тъчлиния-
та на държавното управление.

Дори такъв убеден апологет на
едноличното управление като Николо
Макиавели стига до заключението, че
“Ако на някаква република изпадне
такъв късмет, че който и да е от ней-
ните граждани... със своя пример би й
помогнал за обновяването на закони-
те... такава република би съществува-
ла вечно”.

Наложително е целенасоченото
създаване на теоретична основа за
преструктуриране на държавното уп-
равление, така че то да функционира
като

„демокрация на контрола”

В своята статия “Погубването на
демоса. Неолибералната скрита рево-
люция” професорката по политология
от университета в Бъркли, Калифор-
ния, Уенди Браун подробно анализи-
ра как  неолиберализмът, който е ос-
новен вид рационалност, цялостно
разрушава базовите елементи на де-
мократичния потенциал на социума.
Тезата на Браун е, че пазарите и па-
рите изкривяват и разрушават демо-
кратичния компонент в обществото.
Освен това политическите институции
и решения все повече се потискат от
финансовия и корпоративния капитал,
така че държавното управление все
повече доближава матрицата на плу-
тократичната власт - тази на богати-
те, която служи да удовлетворява тех-
ните интереси.

Същевременно върху мнозинство-
то от гражданите е стоварено бреме-
то да бъдат отговорни за себе си в
една невъзможна степен. Ситуацията
е маскирана като “уважение на инди-
видуалните права”. Целта е възможно
максимално да бъдат съкратени соци-
алните разходи на държавата. Тяхна-
та големина в немалка степен се оп-
ределя от големината на данъците,
които плаща едрият бизнес. Затова
орязването на социалните пера в
държавния бюджет почти автоматич-
но води до намаляване на данъците за
най-богатите индивиди в обществото.

Хуманна ли е тази система?
Руският писател, мислител и мора-

лист Лев Толстой (1828-1910) пише:
“Колкото повече човек дава на хора-
та и по-малко иска за себе си, толкова
е по-добър; колкото по-малко дава на
другите и иска повече за себе си, е
по-лош”. Това определение важи
напълно за която и да е държава.

“В крайна сметка моите наблюдения ме убедиха, че някои хора,
разсъждавайки нелепо, най-напред вкореняват някакво заключение в съзна-
нието си, което, дали защото е тяхно или са го заимствали от човек,
ползващ се изцяло с доверието им, толкова дълбоко ги е впечатлило, че
никога не можеш да им го избиеш от главата.”

Галилео Галилей (1564-1642), италиански астроном, философ и физик

Славчо КЪНЧЕВ*

* Авторът е председател на УС
на Асоциацията за борба против

корупцията в България
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НАКРАТКО

Зимно онлайн издание
на „Мастър оф арт”
30 пълнометражни и 17 късометражни филма ще може
да се гледат от 12 до 28 февруари на Neterra.TV+

„Сюрприз” по текстове
на Чудомир с премиера
в Младежкия театър

Спектакълът
“Сюрприз” по тек-
стове на писателя,
хуморист, худож-
ник и краевед Чудо-
мир ще има преми-
ера на 10 февруари
в Младежкия те-
атър “Николай Би-
нев”, съобщи БТА.
Сценичният вари-
ант и режисурата
са на Емил Бонев.
Сценографията е на
Елена Иванова, а хореографията е
на Анна Пампулова. Актьорският
състав - Николай Урумов, Ярослава
Павлова, Зорница Маринкова, гаран-
тира много забавление, добро наст-
роение и сериозни количества искрен
смях, тъй като “всеки ден без смях
е изгубен ден”, допълват от Мла-
дежкия. Акордеонистът Ивайло
Флоров ще съпровожда актьорите
по време на целия спектакъл, свирей-
ки някои от най-красивите, извест-
ни и незабравими мелодии от първи-
те десетилетия на миналия век.
“Сюрприз” ще върне зрителите в
София в 1934 г., когато трудности-
те не са били по-малко, “всеки е
имал грижи в живота - едни голе-
ми, друг пък малки, всеки е в беда”,
но духът на хората им е позволявал
да преминават през тях с повече
усмивки, танци, шеги и такт.

СНИМКА NEWSSPLINTER.COM

Почина Жан-Клод Кариер

Френският писател, режисьор и
сценарист Жан-Клод Кариер, работил
с Луис Бунюел, Жак Дере и Милош
Форман, почина на 89 години, съобщи
БНР. През дългия си творчески път
Кариер е написал около 60 сценария и
80 разказа, есета, преводи, беседи. Бил
е актьор, драматург и автор на тек-
стове за песни на Жулиет Греко,
Брижит Бардо и Жана Моро. Кариер
е автор на сценариите на етапни
филми, режисирани от Бунюел - “Днев-
на красавица” (с Катрин Деньов), “Този
неясен обект на желанието”, “Дис-
кретният чар на буржоазията”, “Бор-
салино” на Жак Дере (с Ален Делон и
Белмондо), “Басейнът” (с Роми Шнай-
дер и Ален Делон), “Тенекиеният бара-
бан” на Фолкер Шльондорф и др.

СНИМКА БНТ

Асен Блатечки и Николай Урумов
гостуват в предаването “Смяна
на местата” по БНТ 1 на
11 февруари от 23.30 ч. Двамата
актьори ще разговарят с
водещата Даниела Серданова за
любовта, за детството и за
сложните житейски избори

СНИМКА
ГЕРГАНА ДАМЯНОВА

СНИМКА KYRO AUDIO

Българският усилвател за китара „Дуло”
се нареди до най-големи световни марки

Една малка, изцяло българска ком-
пания създаде успешен продукт, който
за кратко постигна международен про-
бив в конкурентния сектор на музикал-
ната техника. Става въпрос за новия
български усилвател за китара “Дуло”,
който от тази година вече се предлага
от една от най-големите онлайн плат-
форми за музикални инструменти в
Европа (Thomann.de), научи ДУМА от
Александър Александров от пиар аген-
ция Кросроудс България ООД. Усил-
вателят и компонентите за него са раз-
работени изцяло у нас. “Кайро аудио”
(Kyro Audio) е нов бранд, основан през
2020 г. от инженерите Емил Кирилов и
Георги Кирчев. Първоначално той е
страничен проект, който успешно съче-
тава основния им бизнес - разработка-
та на електронни устройства, и хобито
им - музиката.

Връщайки се от едно музикално из-
ложение, те решават да проектират ви-
сококачествен усилвател за китара, кой-
то да удовлетвори нуждата от мобил-
ност на музикантите в наши дни. След
като правят първия си прототип и го
представят на приятели музиканти и
собственици на магазини за музикални

инструменти, идва идеята за ползването
на български мотиви и преплитането на
родната история в продуктовата линия.
Решават да нарекат първия си продукт с
името на прабългарската династия Дуло.

В средата поставят символа, който се
смята за неин герб. Под името на бран-
да изписват “Направено в България”
(Built in Bulgaria). Емил дори решава да
добави малък подарък - ключодържател
и колие с розетата от Плиска.

Създателите на “Дуло” решават да
направят лимитирана серия, която да
обявят за предварителна продажба. Това
ще им даде възможност да съберат първо-
началния капитал, необходим за произ-
водство, от самите клиенти, които жела-
ят продукта. Изпращат го в шест държа-
ви на три континента. На 22 декември
м.г. с тях се свързва един от най-големи-
те дистрибутори на музикални инстру-
менти в Европа. През януари Емил и
екипът му финализират сделката и из-
пращат първата поръчка в началото на
февруари. Само за седмица усилвателят
се позиционира, от почти последното
55-о място, на 38-о по популярност в
платформата. На 27 март той ще бъде
демонстриран на изложението за музи-
кални инструменти “Българска музикал-
на работилница”. На това събитие “Кай-
ро” ще покаже и новите си продукти.
Входът е свободен, а посетителите ги
очакват големи награди.

Фестивалът за докумен-
тални филми, посветени на
всички сфери на изкуството,
се готви за шестото си изда-
ние. В периода от 12 до
28 февруари на платформа-
та Neterra.TV+ ще могат да
се гледат 30 пълнометражни
и 17 късометражни заглавия,
включени в “Мастър оф арт”,
на който НДК е традицио-
нен партньор, научи ДУМА
от Вера Банчева, връзки с
обществеността на НДК.
Продукциите, много от кои-
то сами по себе си представ-
ляващи произведения на из-
куството, ще бъдат достъпни
онлайн по всяко време от
всяка точка на страната.
Селекцията от пълнометраж-
ни филми включва 15 преми-
ерни заглавия и 15 от фаво-
ритите от предишни издания,
станали любими на публика-
та и журито.

Сред продукциите, кои-
то за първи път ще бъдат
представени у нас, се откро-
яват атрактивни заглавия. За
почитателите на седмото
изкуство ще е интересно да
се запознаят с “Клаудия,

мистериозната”, както сами-
ят Федерико Фелини нарича
актрисата Клаудия Кардина-
ле. За любителите на архи-
тектурата и оригиналните
решения за градската среда
ще е вълнуващо да просле-
дят историята на “Да си
направиш планина”, опис-
ващ как изключителният дат-
чанин Бярке Ингелс превръ-
ща покрива на голям завод
за преработка на отпадъци
в ски писта в центъра на
Копенхаген. “Тайните на
Модиляни” разкрива нечу-
вани факти около митовете
за италианския художник и
бохем. Чрез “Елиът Ъруит:
Мълчанието звучи добре”
ще се докоснем до интим-
ния свят на един от най-зна-
ковите фотографи-докумен-
талисти на ХХ век.

Селекцията от премиер-
ни заглавия включва и
българско участие - “Чо-
векът с лулата” на Андрей
Кулев. Той среща публика-
та с проф. Иван Веселинов
и неговите всестранни та-
ланти на режисьор, сцена-
рист, художник, карикату-

рист, поет. В този докумен-
тален филм един аниматор
отдава почит на друг анима-
тор - знакова фигура и но-
сител на редица награди,
сред които “Златна палма”
от Кан за най-добър късо-
метражен филм.

Между премиерните за-
главия попадат и две, в кои-
то централна роля играят
градовете и тяхната исто-
рия. “Монреал в светлината
на спомените” представя из-
ключителната арт инстала-
ция “Cite Memoire”, която
разказва за отминалите вре-
мена чрез гигантски про-
жекции по каменните стени
на старата част на града. На-
скоро открити любителски
кадри от началото на 40-те
години на ХХ век от пол-
ската столица и еврейското
гето на града са в основата
на филма “Варшава: Разде-
лен град”. Тези непоказвани
досега кадри са нямото сви-
детелство на трагизма на
военновременното разделе-
ние на града и избиването
на неговите обитатели.

Най-разнообразни исто-

рии за традиционно и съвре-
менно изкуство от африкан-
ските държави Камерун,
Лесото и Мароко ще бъдат
безкрайно любопитни за
българския зрител. А исто-
рията на най-известните
кимона в Япония и по све-
та, сътворени от уникалния
майстор Итику Кубота,
допълва разнообразието от
сюжети за изкуство.

Сред наградените филми,
попадащи в специалната се-
лекция с фаворити от пре-
дишни издания на фестива-
ла, са истории за израелския
писател Етгар Керет, худож-
ниците Оскар Кокошка и
Фернандо Ботеро, архитек-
тите Мис ван дер Рое и
Франк Гери, режисьорите
Милош Форман, Федерико
Фелини и Лукино Вискон-
ти. Във филма “Каренина и
аз” зрителите ще чуят Лиъм
Нийсън като Толстой, а в
късометражната селекция
могат да се насладят на гла-
са на Глен Клоуз, озвучава-
ща филма за Андреа дел
Верокио, един от учителите
на Леонардо.

СНИМКИ “МАСТЪР ОФ АРТ”
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Слънчево време ще преобладава почти над цялата страна.
Ще има разкъсана висока облачност, която след обяд от
северозапад ще започне да се вплътнява и снижава.
Вятърът ще се задържи от югозапад - слаб и умерен.
Максималните температури ще са между 13 и 18 градуса.
Атмосферното налягане е по-ниско от средното за месеца
и няма да се промени съществено.

ВИДИН
14c

СОФИЯ
13c

САНДАНСКИ
18c

ПЛЕВЕН
16c

РУСЕ
16c

ПЛОВДИВ
18c

ВАРНА
16c

БУРГАС
17c

НЕДЕЛЯЧЕТВЪРТЪК ПЕТЪК СЪБОТАДНЕС ПОНЕДЕЛНИК

ТЕЛЕЦ

Можете да уталожите
нервното напрежение с
разходки.  Помислете
какво добро да напра-
вите.

ОВЕН

Огледайте се, вечерта
поканете приятели у
дома и обсъдете с тях
плановете си за бъде-
щето.

21 март - 20 април

21 април - 21 май

БЛИЗНАЦИ

Възможно е да станете
свидетел и дори прово-
катор на недоразуме-
ния, овладейте гнева
си.

22 май - 21 юни

РАК

Информацията, която
ще получите, ще бъде
полезна за дейността,
с която ще се занима-
вате.

22 юни - 23 юли

ЛЪВ

Отглеждайте с любов
доброто у себе си. Ще
се наложи да се зани-
мавате с  изнервящи
неща.

23 юли - 23 август

ДЕВА

Настроението ви е до-
бро благодарение  на
хармоничните отноше-
ния с любимия. Запазе-
те ги.

24 август - 23 септември

ВЕЗНИ

Денят обещава да е
спокоен, само от вас
зависи да стане и при-
ятен. Бъдете доброна-
мерени.

24 септември - 23 октомври

СКОРПИОН

Ще се справите блес-
тящо с ролята на ар-
битър. А вашият парт-
ньор ще одобри бъдещи-
те ви планове.

24 октомври - 22 ноември

СТРЕЛЕЦ

Приветствайте деня с
усмивка. Бъдете енту-
сиазирани ,  вложете
енергия в полезни за вас
неща.

23 ноември - 21 декември

22 декември - 20 януари

КОЗИРОГ

Професионалните успе-
хи ще покачват само-
чувствието ви сериозно,
което дразни всички
наоколо.

21 януари - 19 февруари

РИБИ

Ако сте  обзети от
лошо настроение,  се
пазете от необмислени
постъпки ,  за  да  не
съжалявате.

20 февруари - 20 март

ВОДОЛЕЙ

Планирате очаквана ва-
канция. Отхвърлете де-
лови ангажименти, за
да не мислите за рабо-
та.

ХОРОСКОП

06.00 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡ ÒÛÚÂ¯ÂÌ
·ÎÓÍ Ò ’ËÒÚËÌ‡ ’ËÒ-
ÚÓ‚‡

09.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
09.05 100% ·Û‰ÌË
11.00  ÛÎÚÛ‡.¡√
12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
12.35 ÕÓ‚ËÌË Ì‡ ÚÛÒÍË ÂÁËÍ
12.45 “ÂÎÂÔ‡Á‡ÂÌ ÔÓÁÓÂˆ
13.00 œÓÒÎÂ‰ÌËˇÚ ÔÂ˜ÂÎË Á‡-

·‡‚ÌÓ-ÔÓÁÌ‡‚‡ÚÂÎÌÓ ÒÂ-
ÏÂÈÌÓ ÍÛËÁ ¯ÓÛ/Ô/

14.00 «‡ÍÓÌ˙Ú Ì‡ ƒÓÈÎ 13-
ÒÂËÂÌ Ú‚ ÙËÎÏ / ‡Ì‡-
‰‡, 2012„./, 3 ÒÂÁÓÌ, 1
ÂÔËÁÓ‰/ (12)

14.45 “ÂÎÂÔ‡Á‡ÂÌ ÔÓÁÓÂˆ
15.00 “‡ÚÍÓ ‰ÂÚÒÍË Ú‚ ÙËÎÏ /

”ÂÎÒ, 2015„./
15.15 ¡Î‡„ÛÌËÚÂ ‰ÂÚÒÍË Ú‚

ÙËÎÏ /5 ÂÔËÁÓ‰/
15.45 “ÂÎÂÔ‡Á‡ÂÌ ÔÓÁÓÂˆ
16.00 ¡˙ÁÓ, ÎÂÒÌÓ, ‚ÍÛÒÌÓ
16.30 Ã‡ÎÍË ËÒÚÓËË
16.40 —‚ÂÚ˙Ú Ë ÌËÂ
17.00 ¡˙Î„‡Ëˇ ‚ 60 ÏËÌÛÚË Ò

Ã‡Ë‡Ì‡ ¬ÂÍËÎÒÍ‡
18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
18.30 Œ˘Â ÓÚ ‰ÂÌˇ ÍÓÏÂÌÚ‡-

ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
19.00 œÓÒÎÂ‰ÌËˇÚ ÔÂ˜ÂÎË Á‡-

·‡‚ÌÓ-ÔÓÁÌ‡‚‡ÚÂÎÌÓ ÒÂ-
ÏÂÈÌÓ ÍÛËÁ ¯ÓÛ

20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.45 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
21.00 ¡ËÁÌÂÒ.¡√
21.30 ¬ Í‡‰˙
22.00 ŒÔÚËÏËÒÚË Ú‚ ÙËÎÏ /6

ÂÔËÁÓ‰/ (12)
23.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
23.30 —˙·ÓÚ‡ ‚Â˜Â Ò ¡Õ“ /Ô/
00.30 —‚ÂÚ˙Ú Ë ÌËÂ /Ô/
00.50 100% ·Û‰ÌË /Ô/
02.45  ÛÎÚÛ‡.¡√ /Ô/
03.55 ¡‡Á‰Ë /Ô/
04.25 «‡ÍÓÌ˙Ú Ì‡ ƒÓÈÎ Ú‚ ÙËÎÏ

/3 ÒÂÁÓÌ, 1 ÂÔËÁÓ‰/Ô/
(12)

07.30 ì¿ÌÚË‰ÓÚî Ò fiÎËˇ ¿Î-
’‡ÍËÏ (Ô)

08.00 ìÕÂ ÒÂ ÒÚ‡ıÛ‚‡Èî Ò
¬‡ÒËÎ ¬‡ÒËÎÂ‚ (Ô)

09.00 ìÀˇ‚‡ ÔÓÎËÚËÍ‡î Ò ¿ÎÂÍ-
Ò‡Ì‰˙ —ËÏÓ‚ (Ô)

10.00 “¬ Ô‡Á‡
10.15 ì¿ÍÚÛ‡ÎÌÓ ÓÚ ‰ÂÌˇî (Ô)
11.00 “¬ Ô‡Á‡
11.15 ÃÛÁËÍ‡ÎÂÌ ‡ÌÚ‡ÍÚ
12.00 ƒÓÍÛÏÂÌÚ‡ÎÂÌ ÙËÎÏ
12.30 “¬ Ô‡Á‡
12.45 ìƒËÒÍÛÒËÓÌÂÌ ÍÎÛ·î Ò

¬ÂÎËÁ‡ ≈Ì˜Â‚ (Ô)
13.45 “¬ Ô‡Á‡
14.00 ìÕ‡¯ËˇÚ ÒÎÂ‰Ó·Â‰ Ò

¡—“¬î Ò ‚Ó‰Â˘ ≈ÎÂÌ‡
œÂÌ˜ÛÍÓ‚‡

15.30 ÕÓ‚ËÌË
16.00 ì¿ÌÚË‰ÓÚî Ò fiÎËˇ ¿Î-

’‡ÍËÏ
16.30 ìƒÛÏ‡Ú‡ Â ‚‡¯‡î - ÓÚ-

ÍËÚ‡ ÎËÌËˇ Ò˙Ò —ÚÓËÎ
–Ó¯ÍÂ‚

17.15 “¬ Ô‡Á‡
17.30 ìƒÓ·Ë˜ - „‡‰˙Ú Ì‡

ÔÓÏËÂÌËÂÚÓî - ‰ÓÍÛ-
ÏÂÌÚ‡ÎÂÌ ÙËÎÏ

18.10 “¬ Ô‡Á‡
18.30 ÕÓ‚ËÌË - ˆÂÌÚ‡ÎÌ‡

ÂÏËÒËˇ
19.15 ì¿ÍÚÛ‡ÎÌÓ ÓÚ ‰ÂÌˇî
20.00 ì«‡ ËÒÚÓËˇÚ‡ Ò‚Ó·Ó‰-

ÌÓî
21.00 ì—ÚÛ‰ËÓ »ÍÓÌÓÏËÍ‡î Ò

ÕÓ‡ —ÚÓË˜ÍÓ‚‡ (Ô)
22.00 ÕÓ‚ËÌË (Ô)
22.30 ì¿ÍÚÛ‡ÎÌÓ ÓÚ ‰ÂÌˇî (Ô)
23.05 ì«‡ ËÒÚÓËˇÚ‡ Ò‚Ó·Ó‰-

ÌÓî (Ô)
00.05 ìÕ‡¯ËˇÚ ÒÎÂ‰Ó·Â‰ Ò

¡—“¬î (Ô)
01.20 ìÀˇ‚‡ ÔÓÎËÚËÍ‡î Ò ¿ÎÂÍ-

Ò‡Ì‰˙ —ËÏÓ‚ (Ô)
02.20 ìƒËÒÍÛÒËÓÌÂÌ ÍÎÛ·î Ò

¬ÂÎËÁ‡ ≈Ì˜Â‚ (Ô)
03.50 ì—ÚÛ‰ËÓ »ÍÓÌÓÏËÍ‡î Ò

ÕÓ‡ —ÚÓË˜ÍÓ‚‡ (Ô)
04.50 ìÕÂ ÒÂ ÒÚ‡ıÛ‚‡Èî Ò

¬‡ÒËÎ ¬‡ÒËÎÂ‚ (Ô)
05.50 ìŒ·˘ÂÒÚ‚Ó Ë ÍÛÎÚÛ‡î Ò

»‚‡Ì √‡ÌËÚÒÍË (Ô)
06.50 ÃÛÁËÍ‡ÎÂÌ ‡ÌÚ‡ÍÚ

06.00 ì“‡ÌÒÙÓÏ˙Ò: –ÂÒÍ˛
¡ÓÚÒî - ‡ÌËÏ‡ˆËˇ, ÒÂË-
‡Î, Ò.3 ÂÔ.17

06.30 ìÀËˆÂ ‚ ÎËˆÂî /Ô./ -
ÔÛ·ÎËˆËÒÚË˜ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡-
ÌÂ

07.00 ì“‡ÁË ÒÛÚËÌî - ËÌÙÓ-
Ï‡ˆËÓÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò
‚Ó‰Â˘ ¿ÌÚÓÌ ’ÂÍËÏˇÌ

09.30 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î - ÚÓÍ¯ÓÛ
Ò ‚Ó‰Â˘Ë ƒÂÒËÒÎ‡‚‡
—ÚÓˇÌÓ‚‡ Ë ¿ÎÂÍÒ‡Ì‰˙
 ‡‰ËÂ‚

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡
ÂÏËÒËˇ

12.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ ÕËÍÓÎ‡ÓÒ
÷ËÚËË‰ËÒî /Ô./

13.30 ìÕ‡‚ÒˇÍ˙‰Â ÚËî - ÒÂË-
‡Î, ÂÔ.18

15.00 œÂÏËÂ‡: ì»ÒÚËÌÒÍ‡
Î˛·Ó‚î - ÒÂË‡Î, ÂÔ.34

16.00 œÂÏËÂ‡: ì—ÂÒÚ‡ ¡ÂÚËî
- ÒÂË‡Î, Ò.6 ÂÔ.25

17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ìÀËˆÂ ‚ ÎËˆÂî - ÔÛ·ÎË-

ˆËÒÚË˜ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò
‚Ó‰Â˘ ÷‚ÂÚ‡ÌÍ‡ –ËÁÓ‚‡

18.00 œÂÏËÂ‡: ìÃ‡ÎÍË Û·ËÈ-
ÒÚ‚‡î - ÒÂË‡Î, ÂÔ.22

19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ-
‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ

20.00 œÂÏËÂ‡: ì¡ÂÁÏËÎÓÒÚÂÌ
„‡‰î - ÒÂË‡Î, ÂÔ.28

21.00 œÂÏËÂ‡: ì¬Î‡‰î - ÒÂ-
Ë‡Î, Ò.2 ÂÔ.11

22.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ ÕËÍÓÎ‡ÓÒ
÷ËÚËË‰ËÒî - ‚Â˜ÂÌÓ
ÚÓÍ¯ÓÛ

23.30 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡
ÂÏËÒËˇ

00.00 ì’ÛÚ˙Ì Ë ÎÂÈ‰Ë ¿ÎÂÍÒî -
ÒÂË‡Î, ÂÔ.8 (ÔÓÒÎÂ‰ÂÌ)

01.00 ìŒÔ‡ÒÌË ÛÎËˆËî - ÒÂË-
‡Î, Ò.14 ÂÔ.70

02.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ /Ô./
02.30 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î /Ô./ - ÚÓÍ-

¯ÓÛ
04.50 ì¡ÓÊÂÒÚ‚ÂÌÓî - ÒÂË‡Î,

ÂÔ.4

ПРОМЕНЛИВО ПРОМЕНЛИВО ПРОМЕНЛИВО ПРОМЕНЛИВО

18oС 16oС 6oС 2oС

Ï‡ÍÒËÏ‡ÎÌË Ï‡ÍÒËÏ‡ÎÌË Ï‡ÍÒËÏ‡ÎÌË Ï‡ÍÒËÏ‡ÎÌË

ПРОМЕНЛИВО

2oС

Ï‡ÍÒËÏ‡ÎÌË

ПРОМЕНЛИВО

2oС

Ï‡ÍÒËÏ‡ÎÌË

05.00 “ÂÎÂÍ‡Ì‡Î ìƒÓ·Ó ÛÚÓî

08.00 ÕÓ‚ËÌË

08.25 “ÂÎÂÍ‡Ì‡Î ìƒÓ·Ó ÛÚÓî

09.00 ìΔË‚ÂÈ Á‰‡‚ÓÒÎÓ‚ÌÓ!î

10.00 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î

11.00 ÕÓ‚ËÌË (Ò˙Ò ÒÛ·ÚËÚË)

11.15 ì¬ÂÏÂÚÓ ˘Â ÔÓÍ‡ÊÂî

14.00 ÕÓ‚ËÌË

14.15 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂÌËÏî

15.00 ìÃ˙ÊÍÓ / ΔÂÌÒÍÓî

17.00 ¬Â˜ÂÌË ÌÓ‚ËÌË

17.40 ì¬ ‰ÂÈÒÚ‚ËÚÂÎÌÓÒÚî

18.45 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî

20.00 ì¬ÂÏÂî

20.30 ì«‡ Ô˙‚Ëˇ ÒÂ˘Ì‡Úî -

ÒÂË‡Î

21.30 œÂÏËÂ‡ Ì‡ ÒÂÁÓÌ‡.

ìƒÓÍ-ÚÓÍî

22.30 ì¬Â˜ÂÂÌ ”„‡ÌÚî

23.10 —‡¯‡ —ÓÍÓÎÓ‚. œÓÒÎÂ‰-

ÌËˇÚ ÛÒÍË ÔËÒ‡ÚÂÎ

00.00 ì¬ÂÏÂÚÓ ˘Â ÔÓÍ‡ÊÂî

02.20 ìÃ˙ÊÍÓ / ΔÂÌÒÍÓî

04.00 ÕÓ‚ËÌË

04.05 ì«‡ Ô˙‚Ëˇ ÒÂ˘Ì‡Úî -

ÒÂË‡Î



Ароматът, който оставяте на дрехите си, може
да помогне за облекчаване на безпокойството
при много дълга раздяла с вашето любимо куче.

При мъжете имунната система е малко по-слаба.

ЗНАЕТЕ ЛИ, ЧЕ:
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ŒÒÌÓ‚‡ÚÂÎ —ÚÂÙ‡Ì œÓ‰Â‚ »Á‰‡‚‡ ìƒ”Ã¿ ÔÂÒî ≈ŒŒƒ

√Î‡‚ÂÌ Â‰‡ÍÚÓ
»‚ÂÎËÌ ÕËÍÓÎÓ‚
inikolov@duma.bg

«‡Ï. „Î‡‚ÌË
Â‰‡ÍÚÓË
√ÂÓ„Ë √ÂÓ„ËÂ‚
ggeorgiev@duma.bg
»Ì‡ ÃËı‡ÈÎÓ‚‡
imihaylova@duma.bg
“‡Ìˇ ƒÊ‡‰ÊÂ‚‡
tgeneva@duma.bg

ŒÚ„Ó‚ÓÂÌ ÒÂÍÂÚ‡
»‚‡ÈÎÓ √ËÁ‰Ó‚
igizdov@duma.bg

¿‰ÂÒ Ì‡ Â‰‡ÍˆËˇÚ‡:
—ÓÙËˇ - 1000,

ÛÎ. ìœÓÁËÚ‡ÌÓî 20¿
‘‡ÍÒ: 975 26 04,

‡‚ÚÓÏ‡ÚË˜ÂÌ
ÌÓÏÂ‡ÚÓ 97 05

+ ‚˙ÚÂ¯ÂÌ ÌÓÏÂ

”Ô‡‚ËÚÂÎ »‚‡Ì œÂ¯Â‚

Õ¿¡Àfiƒ¿“≈À: ¬ÂÎËÒÎ‡‚‡ ƒ˙Â‚‡
¡⁄À√¿–»fl: œ‡‚ÎÂÚ‡ ƒ‡‚Ë‰Ó‚‡ - Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ -
215; ¿Ë‰‡ œ‡ÌËÍˇÌ - 218; ƒÂÒËÒÎ‡‚‡ ¬ÂÎÂ‚‡ - 230;
–ÓÒÚËÒÎ‡‚‡ »‚‡ÌÓ‚‡ - 233; fiÎËˇ  ÛÎËÌÒÍ‡ - 224
» ŒÕŒÃ» ¿: Ã‡ˇ  ‡ÎÔ‡˜Í‡-…Ó‚‡ÌÓ‚ÒÍ‡ -
Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ - 246; ≈‚„ÂÌË √‡‚ËÎÓ‚ - 246
—¬fl“: fiË ÃËı‡ÎÍÓ‚ - Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ - 220
 ”À“”–¿: ¬ËÎË‡Ì‡ —ÂÏÂ‰ÊËÂ‚‡ - Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ
- 240; Õ‡‰ÂÊ‰‡ ”¯Â‚‡ - 240
Œ¡Ÿ≈—“¬Œ: ¬ÂÎË‡Ì‡ ’ËÒÚÓ‚‡ - Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ -
238; ¬‡ÎÂÌÚËÌ √ÂÓ„ËÂ‚ - 232; ≈‚‡  ÓÒÚÓ‚‡ - 229
◊≈“»¬Œ: ¿Î¸ÓÌ‡ ÕÂÈÍÓ‚‡ - Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ - 239;
¡ÓˇÌ ¡ÓÈ˜Â‚ - ìœÂ„‡Òî - 244; √ÂÓ„Ë √˙ÎÓ‚ - ìœ‡‰ÓÌî;
’Û‰ÓÊÌËÍ: ¿Ì‡ÚÓÎËÈ —Ú‡ÌÍÛÎÓ‚
—œŒ–“: ¬Î‡‰ËÏË ÕËÍÓÎÓ‚ - Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ - 245,
Ã‡ËÌ ÃËÎ‡¯ÍË - 245
≈À≈ “–ŒÕÕŒ »«ƒ¿Õ»≈: –‡ÎËˆ‡ ÕËÍÓÎÓ‚‡ -
Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ - 207, –ÓÒËˆ‡  ÓÒÚ‡‰ËÌÓ‚‡

‘Œ“Œ: ≈ÏËÎËˇ  ÓÒÚ‡‰ËÌÓ‚‡ - 206,
ÃËı‡ÂÎ‡  ‡ÚÂËÌÒÍ‡
√–¿‘»◊≈Õ ƒ»«¿…Õ: ¬‡ÎÂÌÚËÌ ¿„ËÓ‚,
≈‚„ÂÌËˇ  Û¯Â‚‡, œÂÚˇ –Ó„‡˜Â‚‡, —Ô‡ÒÍ‡ ¬ÂÌÂ‚‡
–≈ À¿Ã¿: - 205; e-mail: reklama@duma.bg
–¿«œ–Œ—“–¿Õ≈Õ»≈: –ÛÏˇÌ‡  ËËÎÓ‚‡ - 203;
≈ÏËÎ ÃËıÓ‚ - 216; abonament@duma.bg
œ–Œ»«¬Œƒ—“¬Œ: ¬Î‡‰ËÏË “ÓÔÓÎÒÍË
ì¡˙Î„‡ÒÍË ÔÓ˘Ëî ≈¿ƒ

¬≈—“Õ»  ìƒ”Ã¿î ≈ Õ¿—À≈ƒÕ»  Õ¿ “–¿ƒ»÷»»“≈ Õ¿ ¬≈—“Õ»÷»“≈
ì–¿¡Œ“Õ» ⁄î, ì–¿¡Œ“Õ»◊≈— » ¬≈—“Õ» î

» ì–¿¡Œ“Õ»◊≈— Œ ƒ≈ÀŒî

»ÁÔÓÎÁ‚‡ÌË Ò‡ Ë ÂÏËÒËËÚÂ
Ì‡ ¡“¿, "‘ÓÍÛÒ", ¡√Õ≈—, ¡Õ–,
‘‡ÌÒ ÔÂÒ, ËÌÚÂÌÂÚ Ë ‰.

—ÓÙËˇ, ÊÍ. "ƒÛÊ·‡" 1,
ÛÎ. "»ÎËˇ ¡Â¯ÍÓ‚" 3¿

œÂ˜‡Ú

duma@duma.bg
ÕÂÔÓ˙˜‡ÌË Ï‡ÚÂË‡ÎË ÏÓÊÂ ‰‡ ÌÂ
·˙‰‡Ú ÔÛ·ÎËÍÛ‚‡ÌË. ÕÂÔÓÚ˙ÒÂÌË ‰Ó
3 ÏÂÒÂˆ‡ ıÓÌÓ‡Ë ÌÂ ÒÂ ËÁÔÎ‡˘‡Ú.
–˙ÍÓÔËÒË ÌÂ ÒÂ ‚˙˘‡Ú.

¿À≈ —¿Õƒ⁄– Œ¡–≈ÿ Œ¬,
ÂÊËÒ¸Ó
√≈Œ–√» “ŒƒŒ–Œ¬-ΔŒ«»,
ıÛ‰ÓÊÌËÍ, ÒˆÂÌÓ„‡Ù
œÓÙ. ƒ»ÃŒ ƒ»ÃŒ¬,
ˆË„ÛÎ‡, ·Ë‚¯ ÏËÌËÒÚ˙
Ì‡ ÍÛÎÚÛ‡Ú‡
≈ ¿“≈–»Õ¿ √”ÃÕ≈–Œ¬¿,
ÔÛ·ÎËˆËÒÚ Ë ÍËÌÓÒˆÂÌ‡ËÒÚ,
·Ë‚¯ „Î‡‚ÂÌ Â‰‡ÍÚÓ
Ì‡ ì—ÔËÒ‡ÌËÂ Á‡ ÊÂÌ‡Ú‡î
»— –¿ ¿Õ√≈ÀŒ¬¿,
‡ÍÚËÒ‡, Ú‚ ‚Ó‰Â˘‡
 –¿—»Ã»– √fiÀÃ≈«Œ¬,
ÍÓÏÔÓÁËÚÓ Ë ÔÂ‚Âˆ
Õ» ŒÀ¿… ¡¿À ¿Õ— »,
ˆËÍÓ‚ ‡ÚËÒÚ
œŒÀ» √≈ÕŒ¬¿, ÔÂ‚Ëˆ‡
“¿“flÕ¿ ÀŒÀŒ¬¿, ‡ÍÚËÒ‡
÷¬≈“¿Õ À¿«¿–Œ¬, ıÛ‰ÓÊÌËÍ

НА ТОЗИ ДЕН СА РОДЕНИ

 ‡Ì‰Ë‰‡ÚÒÚ‚‡ı Á‡ ‡·ÓÚ‡ Ë Úˇ·-
‚‡¯Â ‰‡ ÏËÌ‡ ÓÌÎ‡ÈÌ ËÌÚÂ‚˛.
 ‡Á‡ı, ˜Â Ò˙Ï ÔÓÁËÚË‚ÂÌ Ë ‚˙ÁÍ‡-
Ú‡ ÔÂÍ˙ÒÌ‡...

Германска верига су-
пермаркети събира са-
мотни сърца в определе-
ни часове за пазаруване.
От магазина насърчават
необвързаните да ходят
на шопинг в петък меж-
ду 18 и 20 ч., за да могат
да се срещнат сред раф-
товете на магазина и по
този начин да доприне-
сат за формирането на
двойки.

Edeka en Volkach
предлага тази услуга от
близо две години, но в
резултат на коронавиру-
са и неговите ограниче-
ния темата за самотните
сърца се превръща в еле-
мент на атракция, спо-
дели директорът на ма-
газина Кристоф Колб,
обяснявайки значението
на инициативата.

За да няма съмнения

Редки и непоказвани досега в Бълга-
рия творби на известни художници ще
може да се видят на “Оборище” 5 в рам-
ките на изложба, посветена на любовта.
Официалното откриване на експозиция-
та с вход свободен ще се състои днес,
10 февруари, от 18 ч. Специално за съби-
тието Борче Ристовски ще използва сте-
ните във фоайето на галерията за напра-
вата на арт инсталация със световния
символ на любовта - сърцето. Love is in
the air @Oborishte 5 е приютила шедь-
оврите на Пабло Пикасо, Салвадор
Дали, Анди Уорхол, Стивън Уилсън,
Хънт Слонъм и The Conner Brothers,
както и на съвременни български твор-
ци - проф. Греди Асса, Хубен Черкелов
и др. Всички творби са достъпни за
ценители и купувачи до 6 март.

Изложба за любовта
представя шедьоври

Необичайно приятелство между жител
на Турция и спасения от него лебед
продължава вече 37 години, съобщи “Асо-
шиейтед прес”. Пенсионираният пощальон
Реджеп Мирзан открил птицата със счупе-
но крило в пустеещо поле преди близо че-
тири десетилетия в западния турски окръг
Одрин. Мъжът веднага взел лебеда, за да го
защити от хищници, и го отнесъл у дома си.

Нарекъл птицата Гарип, което означава
“странен, чудат”, но се използва и за някой,
който има лош късмет. Оттогава лебедът
живее във фермата на Реджеп в района на
Караагач, близо до границата с Гърция. Га-

Събират самотни сърца
в часове за пазаруване
Зоната за плодове и зеленчуци е предпочитаното
място на необвързани за първа среща или разговор

между необвързани кли-
енти и тези с партньор,
на заинтересованите се
препоръчва да носят
значка във формата на
сърце с определено чис-
ло. Така че всеки, който
е в супермаркета и е
привлечен от някого по
време на пазаруване, ще
трябва да попълни фор-
муляр с номера му и
предварително установе-
ни фрази като: “Бих се
радвал да се запознаем
на по чаша портокалов
сок в отдела за плодове”
или “Ще ми е приятно
да ви опозная по-добре,
докато се разхождаме по
бреговете на Майн”.

По-късно се оповес-
тява по високоговорите-
ля, че съответният кли-
ент има съобщение, за да
се направи възможна

срещата между тях. Ако
влюбеният е срамежлив,
може да остави телефон-
ния си номер на касата,
за да се предаде на полу-
чателя при напускане на
магазина.

Отделът за плодове и

зеленчуци е предпочита-
ното място за необ-
вързани за първи разго-
вор, тъй като там те
могат да си приготвят
сокове, сякаш са в заве-
дение.

КОВИД-19, свър-

заните с него ограниче-
ния, както и препоръчи-
телните часове за паза-
руване, мотивираха
мнозина да се присъе-
динят към тази нестан-
дартна инициатива. С
това се доказва, че на-
мирането на половинка
по време на пандемия
изобщо не е мираж.

Подпомагането на
самотни сърца не е един-
ствената кампания, пред-
приета от мениджмънта
на супермаркета. В ма-
газина са окачени някол-
ко репродукции на не-
обичайни произведения
на изкуството, поражда-
щи полемика. Според
ръководството това се
прави, тъй като супер-
маркетът е “пространст-
во за творческо мислене
и разкрепостяване”.

СНИМКА PICTURE ALLIANCE/DPA

Необвързаните носят значка или
стикер с формата на сърце

37 години продължава приятелството между мъж и лебед
рип следва Мирзан винаги, когато е извън
оградата, и го придружава, докато той се
занимава с всекидневните си дейности око-
ло фермата или се разхожда.

Вдовец без деца, 63-годишният Мир-
зан казва, че Гарип му е вярна и е избрала
да остане при него. Приятелството с мъжа
очевидно е благотворно за птицата. Спо-
ред базираната в Обединеното кралство
организация Swan Sanctuary средната
продължителност на живота на лебедите в
дивата природа е 12 години, а в защитена
среда те могат да оцелеят до три десети-
летия.

СНИМКИ YOUTUBE

Реджеп възприема Гарип
като свое дете

Изследване, обхванало 3,5
милиона души, установи, че чо-
вешките хормони се променят
със сезоните, макар колебание-
то им да е малко, съобщи
“Сайънс алърт”.

В края на лятото е пикът на
хормоните от хипофизата, кои-
то участват в контрола на ре-
продуктивната дейност, метабо-
лизма, стреса и лактацията.

Периферни органи под кон-
трола на хипофизата, като про-
извеждащите полови хормони
или щитовидния хормон Т3, са
най-активни през зимата. Тесто-
стеронът, естрадиолът и прогес-
теронът се променят в края на
зимата или пролетта. Резултати-
те са най-убедителното доказа-
телство досега, че хората имат
вътрешен сезонен часовник.

Хормоните
се влияят
от сезоните
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СРЯДА
10 ФЕВРУАРИ

7

Стр. 15 Стр. 15

ГЛЕДАЙТЕ

ФУТБОЛ
ПО ДИЕМА СПОРТ
19.30 Суонзи - Ман Сити
22.15 Евертън - Тотнъм
ПО ДИЕМА СПОРТ 2
21.30 Лестър - Брайтън
ПО НОВА СПОРТ
21.30 Шефилд Юн - Бристъл
ПО РИНГ
21.45 Аталанта - Наполи
ПО МАКС СПОРТ 1
22.00 Дижон - Лил
ПО МАКС СПОРТ 3
15.45 Оксер - Марсилия
19.45 Галатасарай - Аланияспорт
ПО МАКС СПОРТ 4
15.45 Гренобъл - Монако
22.00 Каен - ПСЖ
ПО БНТ 3
СКИ, СП В КОРТИНА
Д’АМПЕЦО
10.50 и 14.20 Алпийска
комбинация (мъже)
ПО ЕВРОСПОРТ 1
ТЕНИС
2.00 “Аустрелиън оупън”

XVII КРЪГ
12.2, 17.30: Ботев Пд - Арда
13.2, 12.30: Ботев Вр - Берое
15.00: Черно море - Локо Пд
17.30: Славия - ЦСКА
14.2, 14.30: ЦСКА 1948 - Царско село
17.00: Левски - Монтана
15.2, 16.00: Лудогорец - Етър

ПРОГРАМА НА EFBET ЛИГА, XVII - ХХ КРЪГ

XVIII КРЪГ
19.2, 17.30: Монтана - ЦСКА 1948
20.2, 12.30: Арда - Ботев Вр
15.00: Локо Пд - Лудогорец
17.30: ЦСКА - Черно море
21.2, 14.30: Берое - Славия
17.00: Етър - Левски
22.2, 17.30: Царско село - Ботев Пд

XIX КРЪГ
26.2, 17.30: Локо Пд - Етър
27.2, 12.15: Славия - Арда
15.00: Лудогорец - ЦСКА
17.45: Черно море - Берое
28.2, 12.00: Ботев Вр - Царско село
14.30: Ботев Пд - Монтана
17.00: ЦСКА 1948 - Левски

XX КРЪГ
6.3, 15.00: Арда - Черно море
17.30: ЦСКА - Локо Пд
7.3, 12.00: Етър - ЦСКА 1948
14.30: Берое - Лудогорец
17.00: Левски - Ботев Пд
8.3, 17.30: Царско село - Славия
9.3, 17.30: Монтана - Ботев Вр

Фен клуб “Сектор Г”
поиска властта да разреши
на запалянковците да под-
крепят своите любими отбо-
ри на стадиона. Футболното
първенство се подновява в
петък, но още няма решение
за присъствието на публика
на мачовете. “Червените”
запалянковци написаха на
страницата си във фейсбук:

“Вече година сме в об-
становка на глобална панде-
мия, а животът на всички ни
е съвсем различен от оби-
чайното. Следим обстанов-
ката и мерките, които ръко-

Феновете на ЦСКА искат да са на стадиона
водните лица в държавата
предприемат ежедневно. В
този ред откриваме няколко
нелогични модела, които
засягат пряко и косвено нас
като фенове на най-велика-
та игра.

Все още не можем да
приемем, че в мола, търгов-
ския център или големите
вериги от магазини, които
и ние посещаваме в ежедне-
вието си, е по-безопасно от
откритото пространство на
трибуната на стадиона. Не
можем да открием логика и
защо например ресторанти-

те в хотелите работят, а
обикновените заведения не.
Слушаме обясненията по
тези въпроси и продължа-
ваме да не разбираме “за-
кономерността” на тези
съждения.

Ако приемем, че вакси-
ните са така чаканата пана-
цея, която ще прекъсне този
черен период, то с нашите
темпове на ваксинация жи-
вотът в България би следва-
ло да се нормализира около
2078 г. Дотогава ли ще ча-
каме, за да упражним нор-
малните си човешки права и

свободи? Дотогава ли за
едни ще може, а за други не?
Въпросите са реторични.

Осъзнаваме напълно се-
риозността на ситуацията,
но сме категорични в убеж-
дението си, че посещаване-
то на мачове на открито не
крие кой знае колко по-го-
леми рискове от изброени-
те дейности. За това ясно и
категорично се обръщаме
към отговорните фактори в
държавата: “Пуснете ни на
стадиона! Футболът е за
феновете!”, написаха от
Фен клуб “Сектор Г”.

Министърът на младежта и спорта Красен Кралев и вицепремиерът
и министър на отбраната Красимир Каракачанов наградиха
най-добрите военнослужещи спортисти за 2020 г.

Атанас Скатов е загинал
заради скъсано въже. Това ста-
на ясно от смъртния акт на
българина, издаден от прави-
телството на автономната об-
ласт Гилгит Балтистан и бол-
ницата в град Скарду. И двете
институции са категорични, че
причината за смъртта не е
грешка на алпиниста. Сливна-
лията падна в пропаст от око-
ло 220 метра. Въпреки това
трекерът му засича движение
10 мин. след края на падането.
В момента се прави всичко
възможно тялото му да бъде

Атанас Скатов загинал
заради скъсано въже

върнато в България.
Експедицията на Seven

Summit Treks, от която беше и
Скатов, официално приключи.
Всички участници напускат
Базовия лагер. Там остават
представители на друга агенция
- Jasmine Tours, организатор на
експедицията, част от която бе
исландецът Джон Снори - един
от изчезналите под К2 трима
алпинисти, заедно с пакистане-
ца Мухамад Али Садпара и
чилиеца Хуан Пабло Мор.

Приключенецът и режисьор
Илая Сайкали е станал свиде-

тел на гибелта на българина.
“Докато слизахме, Скатов пре-
летя точно над главите ни и
падна фатално. Видях всичко и
изкрещях от ужас”, сподели
Сайкали.

“Трудно ще разберем исти-
ната, защото трябва разследва-

не. Ако едно въже не се смени
в разстояние на 100 м, то се
амортизира, прегаря от
слънцето, от зимните условия
и става неустойчиво. Твърде
вероятно е това да е причина-
та за неговата гибел”, комен-
тира алпинистът Кольо Кавръ-

ков, който е бил със Скатов в
хималайската му експедиция
през 2018 г. В памет на Ска-
тов негови приятели изкачиха
връх Ботев в Стара планина,
чиито условия през зимата се
доближават до хималайските
осемхилядници.

За първи път в историята на шампи-
онатите на планетата в биатлона дейст-
ващите световни първенци ще носят
златни потници по време на състезани-
ята. Световното първенство в Поклюка,
Словения, започва днес. Целта е повече
атракция и фаворитите да бъдат лесно
различими от фенове. Върху потниците
ще бъде изписан стартовият номер в
даденото състезание на атлетите, а ако
те са водачи в някое от класиранията за
Световната купа, това ще бъде изобра-
зено, за да е видно от камерите.

В мъжките стартове със златни пот-
ници ще бъдат Александър Логинов
(Рус) в спринта, Емилиян Жаклен (Фр) в
преследването и Йоханес Тингес Бьо
(Нор) в масовия старт. Световният шам-

Златни потници за
световните шампиони

17-годишна попълни състава на женската ни щафета по биатлон

пион в индивидуалната дисциплина
Мартен Фуркад (Фр) прекрати кариера-
та си в след миналия сезон и няма да
защитава златния медал, който спечели
в Антхолц преди 12 месеца.

При дамите със златни потници в
Поклюка ще бъдат Марте Олсбу Рьозе-
ланд (Нор) в спринта и в масовия старт
и Доротея Вирер (Ит) в преследването
и индивидуалната надпревара. В отбор-
ните стартове Франция ще бъде в злат-
но по време на мъжката щафета, а Нор-
вегия - по време на женската и двете
смесени (единична и обща).

Шампионатът започва със смесена-
та щафета на 4 по 7,5 км. Според ин-
формации от нашия щаб всички състеза-
тели са здрави и тренират на пълни

обороти. Принудително стопираната
подготовка обаче оказа влияние и нару-
ши ритъма в представянето им. За по-
следно водещите ни биалонисти Милена
Тодорова и Владимир Илиев участваха
на Европейското в Полша преди седми-
ца, но травми им попречиха да се изявят
максимално. На Световното ще ни пред-
ставят още Антон Синапов, Димитър
Герджиков, Владимир Оряшков и Бла-
гой Тодев, а при жените - Даниела Ка-
дева и Мария Здравкова. За да се
запълни съставът за щафетата, към тях
ще се присъедини 17-годишната нацио-
налка при девойките Валентина Димит-
рова. Това ще даде по-голяма вариатив-
ност на старши треньора Александър
Касперович и неговия щаб.

СНИМКА БГНЕС

Роберт Левандовски (18 и 85)
донесе победата с 2:0 над Ал Ахли
и класира Байерн М на финала
на клубния Мондиал срещу
мексиканския Тигрес


